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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

Az ULTRAHANG
több mint
képalkotás

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest, Hunyadi János út 9-11.

+36 1 505 8888 www.pet.hu info@pet.hu

elérhetőségek

Az egyik legelterjedtebb diagnosztikai módszer, amely:

kockázatmentes
bármikor elvégezhető

Erek, inak, izmok, ízületek, 
hasi szervek, pajzsmirigy és 
a szív vizsgálatára alkalmas.
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A KÉPVISELŐ-TESTÜLET ELÍTÉLI OROSZORSZÁG KATONAI  
AGRESSZIÓJÁT ÉS ELISMERI UKRAJNA JOGÁT AZ ÖNVÉDELEMHEZ

Ez történt a május 23-i 
budaörsi képviselő-testületi ülésen

A helyi közügyekben, 
főként önkormányzati 
tulajdonú ingatlanok 
sorsáról vita nélkül és 
egyhangúan szavazott a 
képviselő-testület és 
fogadta el (szinte) vál-
toztatás nélkül az előter-
jesztéseket a május 23-i 
ülésén. Ám a 22. napi-
rendnél, amit a Fidesz 
frakció terjesztett be, 
hogy Budaörs is támo-
gassa az Országgyűlés 
márciusban az orosz 
ukrán háborúval össze-
függésben elfogadott 
„békepárti határozatát”, 
éles vita alakult ki.

  

 Napirend előtt nyolc 
képviselő kért és kapott 

szót, elsősorban a körzetükben 
lévő kisebb-nagyobb műszaki 
problémákra hívták a figyel-
met, illetve köszönetet mond-
tak a hivatalnak a korábban je-
lezett és azóta már javításokért. 
A két ülés közötti időszakról 
szóló szokásos polgármeste-
ri beszámolóját Wittinghoff 
Tamás április 26-tól kezdte, 

több jelentős sporteseményt, 
a középiskolások ballagását, a 
Budaörs Fesztivált, fontos sze-
mélyes találkozókat, a háború-
ban elhunyt ukrán fiatalokról 
készült kiállítást kiemelve.

Első napirendi pontként 
elfogadta a testület a 2022. évi 
költségvetés végrehajtásáról 
szóló beszámolót, és döntött a 
pénzmaradvány felosztásáról. 
Az utóbbihoz több képviselő is 
benyújtott módosító javaslatot. 
Biró Gyula (Budaörs Fejlődésé-
ért Egyesület) módosító javas-
latát is támogatták, így 53 millió 
forintból felújítják a lakótelepi 
parkolókat és járdákat. Farkas 
Benedek (Budaörs Fejlődéséért 
Egyesület) Rézvirág utca felújí-
tására vonatkozó módosítóját 
szintén elfogadta a testület. A 
testület támogatta Kapitány 
Gábor (Fidesz-KDNP) a Hiva-
tal javaslatával módosított in-
dítványát, így a testület további 
20 millió forintot különít el a 
játszótéri eszközök cseréjére. A 
képviselő két másik javaslatát 
maga vonta vissza.

  Rögzítették a közterületek 
számozásának szabályozását.

  Elfogadták a nem közte-
rületen kivágott fák pótlására 
előírt határidő legfeljebb egy 
évvel történő meghosszabbí-
tását.

  A Budaörsi Vackor Óvoda 
intézményvezetői posztjára, a pá-
lyázat elbírálása alapján, további 
5 évre Balázsné Miczák Katalint 
bízták meg.  Engedélyezték, hogy 
a BTG NKft. a 2023-as évre ne 
érvényesítse az inflációs emelést 
a városháza bérleti díjaira.

  Jóváhagyták, hogy az ön-
kormányzat ne alkalmazza a 
bérleti díj inflációkövető eme-
lését a Városi Uszoda Sport-
csarnok és Strand esetében. 

Elfogadták a BTG 2022. évi 
pénzügyi beszámolóját. 

Támogatják az iskolaépüle-
tek tornatermei és sportpályái 
50 százalékos bérleti díjked-
vezményét, azoknak a sport-
egyesületeknek az esetében, 
amelyeket az önkormányzat a 
költségvetési rendeletében tá-
mogat.

  A Budaörsi Művészek 
Egyesülete és a Húsznegyven 
Budaörsi Egyesület a jelentő-
sen megemelkedett közüzemi 
számlákat nem tudja kigaz-
dálkodni, ezért kérte átalány-
díj megállapítását. A testület 
jóváhagyta a kérelmet, a kü-
lönbözetet az önkormányzat 
kiegészíti, amennyiben a fo-
gyasztás mértéke nem haladja 
meg a 2019. évi azonos időszak 
fogyasztásának mértékét. 

Elfogadták, hogy a Magyar 
Máltai Szeretetszolgálat a Pat-
kó utca 9. alatti önkormány-
zati ingatlanba költözzön a 
Clementis L. u. 20-ból, és a 
továbbiakban a Patkó utcai in-
gatlanban lássa el feladatait.

Jóváhagyták a Zombori 
utca 98. és 100. szám alatti 

ingatlanok előtt található köz-
terület értékesítését a terület 
mellett lévő ingatlanok tulaj-
donosai részére. 

Jóváhagyták a kamaraerdei 
parkba a játszótérre egy moz-
gáskorlátozott mobil WC ki-
helyezését. 

Elfogadták az Érdi Hivata-
los Tűzoltóság 2022. évi beszá-
molóját. 

Meghosszabbították az Ál-
lat-, és Természetvédők Buda-
örsi Egyesületének eb ren-
dészeti feladatellátási szerző-
dését 2024. március 31-ig.

Az Újbudai Szociális Szol-
gálat a fogyatékos gyermekek 
nappali ellátására vonatkozó 
szolgáltatási díj összegén 2015 
óta először emelt. A testület 
jóváhagyta a lépést, bár jelen-
leg nem veszi igénybe a város 
ezeket a szolgáltatásokat. 

Elfogadták a költségvetési 
soron támogatott szervezetek 
2022. évi beszámolóit.

Támogatták a gyógypeda-
gógusi és óvodapszichológusi 
álláshelyek bővítését. A Csil-
lagfürt Óvoda részére további 
egy gyógypedagógusi, a Hold-
fény Utcai Óvoda részére to-
vábbi két óvodapszichológusi 
álláshelyet biztosítottak. 

Jóváhagyták az óvodai 
csoportlétszámok 20 százalé-

kos emelését a 2023/2024-es 
nevelési évre, annak érdeké-
ben, hogy biztosítani tudják 
minden budaörsi lakóhellyel, 
tartózkodási hellyel, illetve 
munkahellyel rendelkező szü-
lő gyermekének elhelyezését 
budaörsi óvodákban.

Felhatalmazta a testület a 
polgármestert az önkormány-
zat és a Kulturális és Innová-
ciós Minisztérium közötti, a 
Budaörsi Latinovits Színház 
működésének költségvetési 
támogatásáról szóló megálla-
podás aláírására.

  Elfogadták az önkor-
mányzat 2022. évi ellenőrzési 
jelentését. Kapitány Gábor 
(Fidesz-KDNP) jelezte, hogy 
nem fogja megszavazni az elő-
terjesztést, mert a jelentésben 
2021-es adatok is szerepelnek. 
Dr. Bocsi István jegyző szerint 
ez természetes, hiszen gyakran 
folytatnak több éven áthúzódó 
vizsgálatokat, amelyekről szin-
tén be kell számolni.

Sürgősségi indítványként 
tárgyalták a Templom tér 17. 
alatti gyógyszertár bérbeadási 
szerződésének meghosszabbí-
tását.

A 22. napirendnél, amit a 
Fidesz frakció terjesztett be, 
hogy Szita Károly kaposvári 
fideszes polgármester felhí-
vásának eleget téve Budaörs 
is támogassa az Országgyűlés 
márciusban az orosz ukrán 
háborúval összefüggésben el-
fogadott „békepárti határoza-
tát”, éles vita alakult ki Löfler 
Dávid kormánypárti képviselő 
és Wittinghoff Tamás ellenzéki 
budaörsi polgármester, illet-
ve Farkas Benedek ellenzéki 
képviselő között.  Wittinghoff 
Tamás hazugnak és álszent-
nek nevezte a fideszes előter-
jesztést, amely kizárólag pro-
pagandacélokat szolgál. Ezért 
helyette egy tisztességes, az 
európai közvéleménnyel össz-
hangban lévő alábbi határoza-
ti javaslatot terjesztette elő, és 
a testület 10 igennel (a BFE-s 
képviselők), 2 nemmel (Löfler 
Dávid és Kapitány Gábor) és 
2 tartózkodással (Török István 
és Kisberk Balázs Gazdakör) 
ezt fogadta el.

„HATÁROZAT AZ UKRAJNA 
ELLENI OROSZ AGRESSZIÓ 
EGYÉVES ÉVFORDULÓJÁRÓL

Budaörs Város Önkormányzat képviselő-testülete elítéli 
Oroszország katonai agresszióját és elismeri Ukrajna 
jogát az önvédelemhez. Egyetért azzal, hogy az európai 
országoknak minden segítséget meg kell adniuk az ukrán 
nép számára önvédő harcában annak érdekében,  
hogy a háború mihamarabb véget érjen, és legyen béke.  
Az Alaptörvény őseinkre vonatkozó szövegét más  
hasonló helyzetben lévő népekre is érvényesnek tartjuk,  
ezért kimondjuk: büszkék vagyunk az országuk megma-
radásáért, szabadságáért és függetlenségéért küzdő 
ukrán népre.”

Az ezt követő zárt ülésen egy rendkívüli települési  
támogatás elutasításáról tárgyaltak, illetve településképi 
bejelentési eljárásban hozott végzés ügyében indított 
fellebbezésekről döntöttek.

ÚJ BÍRÓSÁGI
 ÜLNÖKÖK

A tavasz folyamán 
lezajlott a 2023. évi 
bírósági ülnökválasz-
tás. A Budaörsi Járás-
bírósághoz három fő 
fiatalkorúak büntető 
ügyében eljáró ülnök 
választására volt szük-
ség, ezért a legutóbbi, 
áprilisi testületi ülésen 
személyükről is dön-
tött a testület. Május 
24-én délután Biró 
Gyula alpolgármester 
feladata volt, hogy 
hivatalosan átadja az 
új bírósági ülnökök 
részére a megbízóle-
velet.  A megválasz-
tott három ülnök 
Máray Rita Márta,  
dr. Toók Gabriella és 
Kovács Gábor. 

J ÓT É KO NYS ÁG I 

ÁRVERÉS
 VOLT

Május 18-án este a város-
háza nagytermében jóté-
konysági aukciót tartottak 
az Illyés Gyula Gimnázium, 
Technikum és Szakképző Is-
kola javára. Az árverés során 
befolyt 4 millió 358 ezer fo-
rintot a szervezők az iskola-
épület részleges felújítására 
szánják. 

Gabnai Fanni, az Illyés Is-
kolaszék elnöke a bevezető-
ben elmondta, ez az árverés 
az Illyés Szülői Közösségé-
nek kezdeményezése révén 
jött létre az Illyés Gimnázi-
um Alapítvány javára, illetve 
ebből szeretnék az iskola 
tanári szárnyát megújítani. S 
ahogyan a katalógus elősza-
vában is olvasható: „A tanári 
rekonstrukciója egyfajta ki-
fejezése támogatásunknak, 
kézzelfogható bizonyítéka 
annak, hogy együtt tehetünk 
valamit egymásért.”

 Az Illyés Művészeti Aka-
démia volt tanulói közül töb-
ben, akik ma már a Moholy-
Nagy Művészeti Egyetemre 
vagy a Képzőművészeti Fő-
iskolára járnak és ígéretes 
tehetségeknek tartják őket, 
illetve  tanáraik, Spányik Jó-
zsef, Ráthonyi Kinga és Neil 
Wolstenholme saját alkotása-
ikból ajánlottak fel a jótékony 
cél érdekében. Rajtuk kívül 
más művészek, valamint már 
elhunyt alkotók hozzátarto-
zói és galériatulajdonosok is 
tettek felajánlásokat, illetve 
magánszemélyek, például 
Gelencsér Gabriella, az Illyés 
gimnázium igazgató helyet-
tese is több festményt és 
műtárgyat. Néhány dedikált 
könyvét bocsátotta a szer-
vezők rendelkezésére a Bu-
daörsön élő Szabó T. Anna 
és Dragomán György, illetve 
Tóth Krisztina. A legtöbbet 
Gyémánt László 1967-ben 
festett Pihenő művéért adták 
(700 ezer forintot). 

K É T H E T E N T E  

SZÚNYOG- 
GYÉRÍTÉS
Budaörsön az elmúlt 

években jelentősen nőtt 
a környezettudatosság, az 
igény a legkisebb környezet-
terheléssel járó technológiák 
alkalmazására az élet min-
den területén. Egyre több 
kérés, bejelentés érkezik arra 
vonatkozóan, hogy a hasz-
nos beporzók számára káros, 
kémiai gyérítések számát 
csökkentse az önkormány-
zat. 2023-ban is biológiai 
gyérítést végeznek a lárvák 
megjelenésétől kezdve két-
heti rendszerességgel város-
szerte. Ugyanakkor az önkor-
mányzat felhívja a lakosság 
figyelmét, hogy a szúnyogok 
lárvája kis térfogatú, pangó 
vízgyülemekben is megél, 
ezért fontos, hogy házunk 
körül előzzük meg az ilyen 
tenyészőhelyek kialakulását, 
ezáltal lényeges mértékben 
csökkenteni a saját lakókör-
nyezetük szúnyogártalmát.

„Kérjük, segítse mun-
kánkat azzal, hogy in-
gatlanán megszünteti a 
mikrotenyészőhelyeket. A 
vízgyűjtőket takarja le szú-
nyoghálóval, vagy használja 
fel az esővizet 1 héten belül. 
A lomokat számolja fel, önt-
se ki belőlük a kis mennyisé-
gű vizet is. Már kereskedelmi 
forgalomban is kapható a bi-
ológiai készítmény tablettás 
kiszerelésben, mely pl. a kerti 
tavak kezelésére is alkalmas. 
Ezzel nagy mértékben csök-
kenthetjük a kikelő csípő-
szúnyogok számát” - áll a vá-
rosháza közleményében. Ha 
kérdésük, kérésük van, akkor 
hívja a 23/447-889-es tele-
fonszámot munkaidőben!
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  55dolog,dolog,  
 A M I T  N E  C S I N Á L J U N K  T E R H E S E N 

Amikor egy nő megtud-
ja, hogy babát vár, az 
elsők között merül fel 
benne az a kérdés, 
hogy mennyire kell 
vigyáznia magára mos-
tantól, mit szabad, és 
mit nem. Aztán általá-
ban két csoportra oszlik 
a kismamák tábora: 
vannak a paramamik, 
akik a szellőtől is féltik 
magukat és a babáju-
kat, meg vannak, akik 
szerint nem kell ezt fel-
fújni, lehet élni az éle-
tet tovább ugyanúgy, 
mint eddig.

Én inkább az utóbbi táborba tar-
toztam, hiszen nőgyógyászként ponto-
san tisztában vagyok vele, mi az, ami 
tényleg veszélyes lehet egy egészséges 
terhességre is, és mi az, ami inkább csak 
tévhit. A legtöbb egyébként tévhit, és 
leginkább ezeréves berögződéseken 
alapul, de persze azért vannak dolgok, 
amikre tényleg oda kell figyelni.

Mi az, ami nem jó 
ötlet terhesen?

1Nem ez a fogyókúra ideje! Főleg 
eleve túlsúlyos kismamáknál jön 
elő a probléma, hogy megijed-

nek, amikor teherbe esnek attól, hogy 
mennyit fognak hízni, és igyekeznek 
tenni ellene. Nos, a gondolat, hogy 
lehetőleg ne szedjünk fel még 30 kilót, 
teljesen jó, de nem ezt az időszakot kell 
választani arra, hogy a meglévő súly-
többletet leadjuk. Egy ésszerű táplál-
kozási rendet tartva egyébként a nagy 
súlyú kismamák jó része nem nagyon 
hízik, vagy inkább fogy – ez pedig a 
babának se árt.

2Nem szabad magunkat túlhaj-
tani! A terhesség nem betegség 
– ezzel én is tökéletesen egyetér-

tek, de van átmenet aközött, hogy va-
laki egyből elhagyja magát, és aközött, 
hogy mániákusan bizonyítani akarja, 
hogy bármire képes, amire nem terhe-
sen képes lenne. Fontos, hogy figyeljük 
a testünket, és ha úgy érezzük, valami 
sok, akkor inkább álljunk le, ne akar-
junk mindenáron keménynek látszani.

3Ha eddig nem sportoltunk, ne 
most kezdjük el! Ez mondjuk csak 
részben igaz. El lehet kezdeni 

óvatosan mozogni, de valóban nem a 
maratonfutás kell, hogy legyen a cél, és 
a nulláról a nagy súlyokkal való edzés 
sem ideális. Némi kismamajóga, kis-
mamatorna azonban nyugodtan me-
het, továbbra is figyelve persze a test 
jelzéseire.

4Ne együnk nyers húst, nyers 
tojást! Ez olyan dolog, hogy 
máskor egy évig eszembe se jut 

tatárbifszteket enni, de mivel tudom, 
hogy terhesen a nyers hús nem aján-
lott, majd meghaltam érte. Jelentem, 
kibírtam. Amúgy nem magának a ba-
bának lehet baja a nyers hústól és to-
jástól, hanem a kismama kaphat el csú-
nya betegségeket, ami magzatkárosító 
hatású lehet. Nem sok esély van rá, de 
azért inkább ne vállaljuk a kockázatot!

5Ne méregtelenítsünk! Nagyon jó 
ötletnek tűnhet terhesen meg-
szabadulni a méreganyagoktól, 

de valójában nem az – iszonyú meg-
terhelő a szervezetnek a legtöbb ilyen 
kúra, és ebben az állapotban erre 
pont nincs szüksége. Épp elég energi-
át emészt fel a terhesség fenntartása, 
a baba fejlődése, felejtős ilyenkor 
a méregtelenítés. Aki nagyon akar 
ilyesmit, az még a teherbeesés előtt 
gondoljon rá! Dr. Vörös AnnA

  –––    www.L33.hu

STRABOLÓGIAI MŰTÉTEK AZ EGYNAPOS SEBÉSZETEN

Felnőttkorban is  
korrigálható a kancsalság

Kancsalsági műtétekkel 
bővült áprilistól az egy-
napos sebészeti repertoár 
a Budaörsi Egészségügyi 
Központban. A beavatko-
zásokat végző csapat 
vezetőjével, dr. Domsa 
Patrícia szemész-gyer-
mekszemész szakorvos-
sal, strabológussal a gyer-
mek- és felnőttkori kan-
csalság okairól és korrek-
ciójáról beszélgettünk.

 Mivel foglalkozik a stra-
bológia?
A strabológia a kancsalsággal, 
annak okaival, a kétszemes 
együttlátás problémáival, a 
kettőslátással foglalkozik. Gye-
rekekkel, felnőttekkel, olyanok-
kal, akik kancsalsággal szület-
tek, és olyanokkal is, akiknél a 
kancsalságot baleset okozta, 
vagy agyi érkatasztrófa, esetleg 
valamilyen szemizombénulás 
van a háttérben.

 Hogyan került a szakma 
közelébe?
Valamilyen kis manuális szak-
mát kerestem, aminek a szemé-
szet megfelelt. Aztán ötödéves 
koromban a gyermekgyógy-
ászati gyakorlaton kiderült, 
hogy értek a gyerekekhez. Jó 
kombinációnak tűnt a gye-
rekszemészet. Így kerültem a 
Tömő Utcai Szemklinikára. A 
strabológia tulajdonképpen a 
gyermekszemészet leágazása. 
Eleinte sokat dolgoztam a nagy 
forgalmú általános ambulanci-
án, és azt tapasztaltam, hogy a 

felnőtt kancsal betegek ellátása 
a felnőttszemész kollégák szá-
mára csalódásokkal teli kihívás, 
egy „nemszeretem” terület. 

 Mennyire elterjedt a gye-
rekkori kancsalság?
A szakirodalom szerint a kan-
csalság a gyerekek 3-4 száza-
lékát érinti. A szülők általában 
észreveszik, ha nem párhu-
zamosak a nézővonalak. Úgy 
olvassuk a másik ember tekin-
tetét, hogy hol az egyik, hol a 
másik szemébe nézünk. Ha ez 
nem megy, könnyen észleli a 
környezet, akár egy kisgyerek-
nél is. A kancsalság szociálisan 
zavaró, ezért a gyerekek relatíve 
gyorsan szemészhez kerülnek. 

 Milyen sok éven át ezzel a 
korosztállyal dolgozni?
Készségszinten tudnom kell, 
hogyan nyúljak egy gyerekhez, 
hogyan kommunikáljak vele. Ez 
a készség nem kopott meg ben-
nem, ugyanúgy élvezem a gye-
rekek társaságát, mint tíz éve. 
Szeretni a gyerekeket egyéb-
ként kevés ahhoz, hogy bánni is 
tudjon velük az ember. 

 Mi a helyzet a felnőt-
tekkel?
A felnőttek egy része gyerek-
kora óta kancsal, talán kapott 

szemüveget, talán tapaszolták, 
de a kancsalsága folyamatos 
kozmetikai probléma – ezért 
keres fel minket. Ilyen esetben 
nem elvárás, hogy a műtét 
után kétszemes együttlátás 
jelenjen meg, de nem is ez a 
cél, hanem az, hogy a beteg 
pszichoszociális helyzete javul-
jon. Sajnos a kozmetikai álla-
pot javítását nálunk még min-
dig sokan egyfajta luxusnak 
tekintik. A felnőttként kancsal-
lá váló, kettőslátó betegek el-
látása ennél is problémásabb. 
Előfordul, hogy évekig nem 
kap ellátást a páciens, nincs 
meg a diagnózisa, vagy eset-
leg kerek perec azt a választ 
kapja, hogy a kettőslátás nem 
gyógyítható. A harmadik nagy 
csoportot azok a felnőtt páci-
ensek alkotják, akiket gyerek-
ként operáltak, akár többször 
is, de évtizedekkel később újra 
elkancsalodtak. Sokszor ezek-
hez az esetekhez kell a legna-
gyobb tapasztalat.

 Kizárólag magánellátás-
ban dolgozik?
A Tömő Utcai Szemklinika után 
2005-től dolgozom magánellá-
tásban is. 2009-ben saját rende-
lőt nyitottam, de 2009 és 2019 
között dolgoztam a Madarász 
utcai Gyermekkórházban is. 

Aztán az egészségügyi törvény 
2021-es módosítása után több 
szempontot figyelembe véve 
úgy döntöttem, hogy csak a 
saját rendelőmben dolgozom 
tovább, és a műtéteket is ma-
gánellátásban végzem.

 Így került áprilisban Buda-
örsre.
Korábban máshol operáltam, és 
amikor felmerült a váltás gon-
dolata, több intézmény közül 
a Budaörsi Egészségügyi Köz-
pont volt a legszimpatikusabb. 
A munka eddig be is igazolta 
a várakozásaimat: jó hangulat-
ban, hatékonyan dolgozunk.
Eszközök tekintetében is jól el 
vagyunk látva.

 Mit kell tudni a kancsalság 
elleni műtétről?
Egynapos sebészetben operá-
lunk, vagyis a beteg reggel jön, 
és a beavatkozás után négy-öt 
órával haza is megy. A műtét 
utáni rehabilitáció is rövid, a pá-
ciensek egy-két hétre vannak el-
tiltva az aktív sportolástól és az 
úszástól, minden mást szabad. 

 Minden kancsalságra az 
operáció a megoldás?
Egyáltalán nem. Bizonyos diopt-
riahibák esetén, mint amilyen 
a nagy pluszos dioptriaigény, 
önmagában elegendő a szem-
üveg viselése. Kisfokú rejtett 
kancsalságnál sokszor prizmás 
szemüveget adunk, vagy látás-
terápiára küldjük a beteget. És 
akár egy stroke után megjelenő 
szemizomgyengeség is meg-
gyógyulhat spontán.

 Hova forduljon, aki ellá-
tásra szorul?
Budaörsön szakrendelésünk 
nincsen; magánrendelésünk, a 
Non Plus Ultra Látásközpont a 
XI. kerületben, az Alíz utca 6/B 
alatt található Budapesten.

HOVÁ TŰNTEK A KALÓZOK?

Kiment a divatból az egész napos takarás – mondta el érdeklődésünk-
re Domsa Patrícia. A teljes takarásról kiderült, hogy veszélye is van: az 
egészséges szemen tompalátást okozhat, ha túl sokat van „kikapcsol-
va”. Másrészt a takarás kényelmetlen gyógymód, gyakorta nem való-
sul meg olyan óraszámban, ahogyan az orvos rendelte. Magyarán a 
gyerekek igyekeznek legalább részben elbliccelni. Az évtizedek során 
világossá vált, hogy sok esetben rövidebb ideig tartó takarással is el 
lehet érni a kívánt javulást. Szóval a kalózok ma is köztünk vannak, 
csak éppen az oviban reggelitől ebédig vagy délután, egy hosszabb 
mesefilmbe belefeledkezve túlesnek a napi penzumon, így az utcán 
kevesebbet találkozunk velük.
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S P Ó R O L J U N K E G Y Ü T T 9.  R É S Z

Pénzkezelés, pénzügyi tudatosság…
A pénzügyi tudatossá-
got nem tanítják az 
iskolákban, ezért azt 
gondolhatjuk, hogy a 
pénzkezeléshez csak 
azok értenek, akik gaz-
dasági iskolát végeztek. 
Ez csak részben igaz. 
Nagyon fontos, hogy ne 
csak napi szinten spórol-
junk, hanem a pénzügyi 
döntéseinkkel is jól ala-
kítsuk életünket. 
Sorozatunk 9. részét 
Raisz Mendy a Benks 
pénzügyi szakértője 
írta, aki több mint 10 
éve segíti ügyfelei pénz-
ügyi élethelyzeteit.

 Mit jelent a pénzügyi tu-
datosság a gyakorlatban, mit 
tanácsol a pénzügyi szakértő 
a családoknak?
Legfontosabb, hogy a pénz-
ügyeket komplexen vizsgál-
juk. Lakásvásárlás esetén, ha 
lakáshitelt veszünk fel, ne 
csak azt nézzük, tudjuk-e fi-
zetni a részleteket, hanem azt 
is, hogy az új ingatlannal nö-
vekednek-e a költségeink és 
ha igen, mennyivel (például 
felújítási költségek, magasabb 
rezsi, több autózás). S mivel 
hosszú távra köteleződünk el, 
figyelembe kell venni, milyen 
pénzügyi élethelyzetek vár-
nak ránk az elkövetkezendő 
5-10 évben – ilyen például, 
amikor a gyerekek egyetemre 
mennek, szüleink idős korba 
lépnek vagy amikor már a sa-
ját nyugdíjas éveinkre is gon-
dolnunk kell –, mert amikor 
bekövetkeznek és nincs hozzá 
keret, negatív spirálba kevere-
dünk és a hitel sem megoldás 
mindenre.

 Honnan jut akkor mind-
erre pénz? Mi a megoldás?

A pénzkezelés során a legfon-
tosabb a priorizálás, vagyis 
a fontossági sorrend. Ez a 
kulcsa mindennek, mert arra 
van pénzünk, amit először fi-
zetünk ki. El kell fogadnunk, 
hogy ezek az élethelyzetek 
előbb-utóbb mindenfélekép-
pen be fognak következni és 
ha csak akkor kezdünk fog-
lalkozni velük, sokkal többe 
fognak kerülni. Ezen hosz-
szabb távon jelentkező költ-
ségek ismeretében kell lakást, 
autót választani, illetve más, 
kevésbé fontos dologra köl-
teni (ruházkodás, étterem, 
nyaralás). A spórolásról szóló 
cikksorozat korábbi részeiből 
megtanult spórolási trük-
kök ekkor nyernek értelmet. 
A megtakarított pénzt lehet 
ezekre költeni, de csak abban 
az esetben, ha a prioritási lis-
tám élére teszem.

 Milyen megtakarítások-
kal lehet ezeket biztosítani? 
Milyen egy ideális pénzügyi 
portfólió a gyakorlatban?
Fontos, hogy soha ne a tren-
deket kövessük, hanem a saját 
céljainknak megfelelő ter-
mékekben gondolkodjunk és 
kérjük ki szakember vélemé-
nyét! Hiába divat most inflá-

ció-követő állampapírt venni, 
ami pár évig remek befektetés, 
ha nyugdíjmegtakarítás a cél. 
Ha limitáltak a pénzforrá-
si lehetőségeim, akkor jól át 
kell gondolnom, hogy a gyer-
mekemet hogyan tudnám 
támogatni a lakhatásban és 
a továbbtanulásban is. Egyik 
esetben jó lehet egy megelőle-
gezett hitel, a másiknál pedig 
egy 15 éves megtakarítás. A 
pénzügyi folyamatokat ilyen 
formán átlátó és használó 
ügyfél a továbbiakban sem 
fog idegenkedni jövőbeni 
pénzügyi döntéseinek meg-
hozatalától.

A jó szakember figyel az 
ügyfele pénzügyi bizonytalan-
ságának mérséklésére, amikor 
összeállítja a portfóliót, így 
ügyfele nem lesz csalódott. 
Egy hosszútávú együttműkö-
déssel később is tud segíteni, 
alakítani az ügyfél új élethely-
zetei változásainak függvé-
nyében.

 Nézzünk néhány konkrét 
pénzügyi megoldást:

Ügyfelünk szeretett vol-
na felvenni 40MFt lakáshitelt 
15 éves futamidővel, aminek 
390eFt lett volna a havi tör-
lesztője. Ehelyett azt java-
soltuk, hogy 20 évre vegye 
fel a 40MFt-ot, melynek így 
335eFt a törlesztője. A mara-
dék 55eFt-ból pedig kössön 
nyugdíj megtakarítást, ami-
re kap 20% állami támoga-
tást adójóváírás formájában. 
A hosszabb futamidő miatt 
ugyan a többlet visszafizetés 
10MFt, viszont a 15 év alatt 
várható nyugdíj megtakarítás 
17MFt. 7MFt előnye szárma-
zik ugyanannyi havi kiadás-
ból, ráadásul a törlesztő inflá-
lódik, ha pedig jobb lesz a ka-
matkörnyezet, ki lehet váltani 
a lakáshitelt.

Egy másik esetben a lakás-

takarékot gondoltuk át, mely-
nek aktuális értéke 1,2MFt 
volt, melyet öntözőrendszer 
kialakítására szánt az ügyfél, 
de ezt csak egy évvel később-
re tervezte. Javasoltuk, hogy 
használja fel az LTP-t, mert 
ebben az inflációs környezet-
ben egy év alatt annyit fog 
emelkedni a berendezés ára, 
amennyit addig még beleten-
ne. Így felszabadul havi 20eFt 
a büdzsében, melyet megtaka-
rításra fordíthat, amiből majd 
a gyermeke iskoláztatását fi-
zetheti.

Egy ügyfelünk nem akart 
élni a babaváró hitel törlesztő 
szüneteltetésének lehetőségé-
vel. Megmutattuk neki, hogy 
ha 5 éves szüneteltetés mellett 
a törlesztésre szánt 46eFt-ot 
egy 5 éves lakástakarékba fi-
zeti, akkor 5 év múlva 3,1M 
Ft megtakarítása lesz és kap 
hozzá egy rendkívül kedvező 
hitelt, amit mind befizethet 
a mostanában felvett sokkal 
magasabb kamatú lakáshitelé-
be. A babaváró hitelt ráér ké-
sőbb fizetni, mivel annak 0% 
a kamata.

Sorolhatnánk még a pél-
dákat, de mivel ez annyira 
szerteágazó és személyre sza-
bott, sosem érnénk a végé-
re. Ilyen komplexen kevesen 
foglalkoznak pénzügyi ta-
nácsadással, ezért bátorítjuk, 
ön is keressen fel bennünket. 
Amiben segíteni tudunk: hi-
telkonstrukció kiválasztása, 
pénzügyi portfólió összeraká-
sa, komplex pénzügyi díjmen-
tes tanácsadás.

A szerző, Raisz Mendy a 
Benks pénzügyi szakértője, 
több mint 10 éve segíti ügyfe-
lei pénzügyi élethelyzeteit. 

ToVábbi információ: 

 www.benks.hu   

 mendy.raisz@benkspartner.hu 

HiVATkozzon A buDAörsi nAplórA

N E M M Ű KÖ D H E T LÖ V É S Z K LU B A B U DA -
Ö R S I  T E R M É S Z E T V É D E L M I  T E R Ü L E T E N

A Kúria döntött
Budaörs nyugati kapujá-
ban, védett területen 
működő lőtér jogtalan 
üzemeltetése miatt 
2015 óta az önkormány-
zat több hatósági és 
bírósági eljárást is indí-
tott. Az ügy végül azzal 
zárult, hogy a Kúria 
kimondta, nem engedé-
lyezhető védett termé-
szeti területen lőtér 
üzemeltetése, ezért a 
Lövész Klub kérelmét 
elutasította. 

 Sajtótájékoztatót tartott 
május 9-én Witting hoff 

Tamás polgármester, hogy a 
Budaörs, Szabadság út 392. 
szám alatt lévő lőtér lőtérként 
való üzemeltetése végérvé-
nyesen megszűnik.

Bár a területen 1971 óta 
működött lőtér, később évti-
zedekig használaton kívül volt. 
Az ezredforduló után került 
újra használatba, s 2013-ban 
új üzemeltető vette át, az Igaly 
József Lövész Klub Sportegye-
sület. Ekkor a Budaörsi Rend-
őrkapitányság az új üzemel-
tetőnek engedélyezte állandó 
jellegű tereplőtér létesítését 
és működtetését, eredetileg 
csak skeetlövészetre. A Rend-
őrkapitányság az engedély ki-
adásakor nem vette figyelem-
be, hogy a terület időközben 
Natura 2000-es védett termé-
szeti terület minősítést kapott, 
melyen lőtér üzemeltetése 
nem engedélyezhető.

Az új engedély kiadásakor 
a környéken lakóknak és min-
den érintettnek kézbesíteni 
kellett volna a rendőrségi ha-
tározatot. Mivel ezt elmulasz-
totta az üzemeltető, a lőtér 
szomszédságában lakók nem 
tudtak az engedéllyel szem-
ben jogorvoslattal élni. 

Az önkormányzat 2015-
ben a környezetvédelemmel 
foglalkozó ombudsmanhoz 
fordult, amiért védett termé-
szeti területen engedélyeztek 
lőteret. Az ombudsman meg-
erősítette: a lőtér engedélye-
zése törvénybe ütközik. Azt 
is megállapította, hogy 2015-
ben az engedélyt szintén jog-
szabálysértő módon módosí-
tották azzal, hogy golyós belö-
vő pályára is engedélyt adott a 
rendőrség, szintén elmulaszt-
va a lőtér hatásterületén élők 
bevonását.

Az önkormányzat ekkor 
bíróságra vitte az ügyet, hiszen 
a fellebbezési lehetőségek 
meg nem adása miatt a lőtér-
nek voltaképpen nem is volt 
jogerős engedélye, ugyanis a 
kézbesítés hiánya mindenkit 
megfosztott attól, hogy a tör-
vénytelen engedélyezés miatt 
érdemi jogorvoslattal éljen. Az 
eljárások során 2018-ban egy 
kúriai határozat ki is mondta 
ezt, és a rendőrséget mind az 
eredeti engedély, mind a mó-
dosítás vonatkozásában új el-
járásra utasította. A rendőrség 
azonban ekkor sem orvosolta 
a törvénytelenséget, ezért 
2019 decemberében ismét 
bírósághoz fordult az önkor-
mányzat. 

A bíróság első fokon eluta-
sította a lőtér üzemeltetésére 
irányuló kérelmét az egyesü-
letnek, és megállapította, hogy 
az önkormányzat valamint a 
lőtér szomszédságában élő 
lakosok mind ügyfélnek mi-
nősülnek és csak velük együtt 
lehet dönteni lőtér üzemelte-
téséről. Az ítéletet a sportegye-
sület nem fogadta el, ezért az a 
Kúriához került. 

A Kúria 2023. február 23-
án kiadott ítélete egyetértett 
a korábbi bírósági döntéssel és 
egyértelműen kimondta, hogy 
védett természeti területen 
nem üzemeltethető lőtér. 

 

(A kép forrása: https://dunaujvaros.hu/hir/29938) 

Oktatás a Telekuckóban: 
 Számítógép-és internethasználat 
 Okostelefon, tablet használata 

 E-mail fiók, ügyfélkapu kezelése 
 Elektronikus szolgáltatások használata 

A részletekről hétfőtől csütörtökig 9 és 17 óra 
között érdeklődhet a Telekuckóban! 

Budaörs, Templom tér 15.   Tel.: (23) 414-444 



10 2023. JÚNIUS Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  11   

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

V E N D É G Ü N K V O LT S Z A B Ó T.  A N N A

„Az írónak az a felelőssége, 
hogy magának se hazudjon.”

Szabó T. Anna, az ismert 
költő (műfordító, író, 
publicista… stb.) épp a 
múlt héten vehette át 
az ELLE Awards 2023 
Hungary eseményen az 
év szerzőjének járó 
díjat, de az interjút még 
azelőtt készítettük vele, 
ezért arról nem, budaör-
si vonatkozású témákról 
viszont annál inkább 
faggattuk.

 Szabó T. Annát nem mi 
látogattuk meg ottho-

nában, hanem ő jött el szer-
kesztőségünkbe. Különleges 
lénye azonban megszokott 
környezetén kívül is hamar 
feltárulkozott előttünk, leg-
alábbis, ami a kedvességet, a 
felszabadultságot és a fontos 
gondolatokat illeti.

Elsősorban persze arról 
kérdeztük, hogy 15-16 éve, 
amikor otthont keresett, férjé-
vel, Dragomán György íróval 
együtt miért Budaörsre esett 
a választásuk? Valamint arról, 
hogyan zajlott az a beilleszke-
dési folyamat, melynek ered-
ményeként mára már gyakori 
vendége a helyi kulturális mű-
sorok keretében tartott be-
szélgetéseknek.

Szombathelyen ismerte 
meg még tizenévesen fér-
jét, Dragomán Györgyöt, 
majd Budapestre költöztek 
az egyetem miatt és utána is 
a fővárosban maradtak, csak 
gyermekeik megszületése 
után kerestek nyugalmasabb 
környéket. „Még édesanyám, 
akit tavaly vesztettem el, talál-
ta ezt a házat a kertvárosban.”  
Nagynénje a családjával na-
gyon régóta Budaörsön él és 
a nagymama is sokat tartóz-

kodott náluk, ide is temették, 
az újtemetőbe. „Nem is tudta 
nagymamám, hogy ezzel mit 
indít el, illetve szerintem sej-
tette, hogy ez mennyire fon-
tos lesz, hogy van egy stabil 
pont. Az otthonosságérzethez 
egy nagyon furcsa adalék ez, 
hogyha fáj a   szívem, akkor 
van hova mennem kiönteni a 
szívemet vagy csöndben elmé-
lyülni.”

A helyi kulturális életbe 
való beilleszkedés viszonylag 
hamar megtörtént. A szín-
ház akkori igazgatója, Sala-
mon Suba László megkérte, 
hogy írjon nekik gyerekda-
rabot. „Többet is írtam és ez 
nekem nagyon sokat segített 
abban, hogy valahogy a kö-
zösség részének érezhessem 
magam.” – mesélte. A másik 
meghatározó élménye helyi 
közösségi tevékenységről, il-
letve Budaörshöz tartozásról 
az Illyés gimnázium 50 éves 
fennállásának évfordulóján 
az iskola homlokzati mozaik-
jának elkészítése,melyen több 
száz ember dolgozott, szülők, 

nagyszülők, gyerekek feste-
gették  ezeket a kerámia da-
rabkákat és amihez az Illyés-
idézetet két íróval közösen ő 
választotta ki.

Saját benyomása pedig az 
itteni emberekről már ideköl-
tözésük idején is rendkívül 
pozitív volt.  ”Kijön az ember 
Budapest határán túlra és 
máris lelassul egy kicsit a vi-
lág” – mesélte lelkesen, példá-
val illusztrálva. Amikor nagy-
nénjével bejárta a környéket, 
azt tapasztalta, hogy az autók 
megállnak a gyalogos átke-
lőnél. „Budapesten nagyon 
forgalmas helyen laktunk, ott 
ez nem volt jellemző, ijesztő 
volt kisgyerekkel közlekedni, 
mert félti az ember a gyerekét, 
azonban itt jó volt a nyugal-
mas környéken a gyerekeknek 
felnőni.” 

Otthonossá tette számára 
Budaörsöt az is, hogy vannak 
olyan  helyek,  ahol  különösen 
jól érezheti magát. Ilyen  pél-
dául a városi könyvtár, ahol 
a könyvtárosok nagyon segí-
tőkészek, illetve a város felett 

lévő hegyek. „Míg Kolozsvá-
ron éltem, minden vasárnap 
kirándultunk a város környé-
kén, így a hegyek bevésődtek 
a jóllét-tudatomba” – fogal-
mazott.  Ezen kívül a hegyek 
azért is fontosak számára, 
mert nagypapája mondta, ha 
gondja van az embernek, csak 
menjen fel egy hegyre, onnan 
lenézve az embernek minden 
problémája eltörpül.

A budaörsi kapcsolódások 
után a beszélgetés az alko-
tói munka felé kanyarodott. 
Kiderült, hogy Budaörsről 
konkrétan még nem írt verset. 
Bár van olyan vers, ami Buda-
örsön játszódik, de ez a vers-
ből nem derül ki. „De Budaörs 
inkább amiatt fontos, hogy egy 
biztonságos  írókörnyezetet ad. 
Például most is mondtuk a fér-
jemmel, hogy egész nyáron ott 
fogunk ülni a kertben és írunk. 
Nekünk nem kell nyaraló, nem 
kell semmi, ott van az ég felet-
tünk és a fa mellettünk.”

Választ kaptunk arra, hogy 
milyen út vezetett költővé 
válásához, milyen a versírás 
folyamata s hogy egyáltalán 
miért fontos mindez. Szabó T. 
Anna nagypapája Szabó T. At-
tila híres nyelvészprofesszor 
volt a kolozsvári egyetemen. 
Hogy ez számára előny volt-e 
vagy hátrány, Anna azt vála-
szolta, annak, hogy nagyapját 
ismerte az egész város, kis-
gyerekkorában még előnyét 
élvezte, azonban tizenévesen 
rádöbbent, hogy ez mekkora 
örökséget, egyben terhet ró 
rá, amit neki is tovább kell 
vinnie. A pillanat, amikor ez 
tudatosult benne, a nagyapja 
temetésén volt. 1987 márciu-
sában egy néma tüntetés volt 
ez a diktatúrában, ahol két 
ember nem jöhetett össze az 
utcán úgy, hogy ne szóljanak 
rajuk, hogy gyülekezési tila-

lom van. De egy temetést nem 
lehetett betiltani. Ahogy a me-
net elejéről, a hosszú-hosszú 
Farkas utca végéről visszané-
zett és látta a tömött sorokban 
vonuló embereket, akik utolsó 
útjára kísérték nagyapját, „ak-
kor éreztem meg, hogy ez mek-
kora súly, és hogy ezt nekem is 
vinnem kell valahogy tovább, a 
családi örökséget, amihez mél-
tónak kell lenni.”

A versek már apró gyerek-
kora óta élete szerves részét 
képezik:  „A ringatás, a mon-
dókázás, a ritmusra nevelés 
régen is nagy hagyománnyal 
bírt, legalábbis nálunk a csa-
ládban ez természetes volt, 
ezeket most próbálják vissza-
hozni a baba-mama klubok, 
babás foglalkozások, például 
a Kerekítő  a Budaörsi Jókai 
Mór Művelődési Házban.  Eh-
hez vonzódtam is mindig, 
jellemző, hogy gyerekkorom 
meghatározó élményei három 
szerzőhöz, a három Sándorhoz 
-  Weörös  Sándor, Petőfi Sán-
dor és Kányádi Sándor - kö-
tődnek.”

A ritmus mellett azonban 
a versírásnak lelki, spirituális 
oka is van, amiről Anna így 

beszélt: „Ha útravalót akarok 
adni embereknek,  akkor az a 
vers. Ahogy nekem segítettek 
a versek, mint egy zsebben 
hordott talizmán, visszük ma-
gunkkal, pont azért, mert azt 
meg lehet tanulni. Magukkal 
tudjuk vinni, rá tudjuk bízni 
az érzelmi terheinket, öröme-
inket. Ahogy egy népdal vagy 
egy mondóka - egész életünk-
ben emlékezni fogunk rá.”

Másfelől pedig azt emeli ki, 
hogy a versíráshoz megvan 
benne a rácsodál-
kozás képessége, 
ami általában a 
gyerekek sajátja, 
de belőle felnőtt-
ként sem veszett 
ki. „Azt hiszem, 
meg tudtam tar-
tani gyermeki lé-
nyemet, de nem is 
szeretnék szakítani 
a gyermekkor örö-
mével vagy nyitott-
ságával. Jól mutat-
ja ezt egy gyönyörű 
Áprily vers:

  A rácsodálko-
zásban benne van 
nekem mindig a 

rács is. Úgy szoktam hívni a 
különös véletleneket, hogy 
rácsoda, mert olyan sok cso-
daszerű véletlen történt az 
életemben, amikor több szál 
összeér, annyi minden össze-
kötődik az életemben, hogy 
nekem ez a rácsoda…” Ezzel 
kapcsolatban rátért a hálózat-
tudományra, amit egy erdélyi 
tudós Barabási Albert Lász-
ló kutat. „A költő ugyanezt a 
hálózat kutatást csinálja, az 
egész neuron-hálózatát ráen-
gedi a világra és a világ egész 
furcsa hálózatát próbálja a 
saját, szinte nyers idegvég-
ződéseihez hozzákötni. És a 
rácsoda az ennek a hálózat-
nak a példája is.”

Beszélt arról a speciális 
helyzetről is, hogy ő és fér-
je mindketten írók, ráadásul 
mindketten otthon dolgoz-
nak. „Az otthonnak a nyu-
galma minden pillanatban 
összeér a műhelynek  a fe-
szültségével” – mondta erről, 
de rögtön hozzátette, hogy 
azért szét tudják választani 
a két területet. „Mondok egy 
hasonlatot:  mintha egy vasön-
tődében szeretnénk nyugodt, 
családi asztalt teríteni és ott 
szép nyugodtan vacsorázni” – 
vázolta. Majd elárulta a meg-
oldást is: az asztal szentségét 
meg kell tudni tartani. „A 
vasöntődét mintha egy búrával 
lefednénk vagy egy varázskör-
rel  körberajzolnánk a terített 
asztalt, azt a teret, ami minden 

kultúrában a barátságosság, az 
eszmecsere és a biztonságos tér 
jelképe. Ahova mást, például a 
munka feszültségét nem sza-
bad beengedni.”

Hogyan lehet megélni az 
írásból és melyik részéből? – 
tettük fel az izgalmas kérdést, 
s mint kiderült, gyanúnk, 
hogy nem könnyű, nem volt 
alaptalan, kiderült, hogy csak 
nagyon sok munkával. „Úgy 
lehet megélni, hogy sokfelé dol-
gozik az ember. Nekünk nem 
volt soha munkahelyünk, de 
rengeteget dolgoztunk. Az írás 
mellett szerkesztek, volt, ami-
kor tanítottam, a fellépések is 
hozzá tartoznak ehhez, de for-
dítás volt legnagyobb részben, 
ami az életünket rendben tar-
totta. Nagyon sokat fordítot-
tam, kb. száz munka, ezek kö-
zött van dráma, gyerekkönyv, 
esszé, életrajz, regény. A leg-
több a gyerekkönyv volt, mert 
egyrészt azok kisebb terjedel-
műek, hogy időben be tudjam 
fejezni, másrészt együtt olvas-
tuk őket a gyerekeimmel, így 
egyszerre tudtam velük lenni 
és dolgozni.”

Utolsó kérdésünk a politi-
kára vonatkozott, hogy lehet 
kimaradni ma a politikából 
közéleti személyiségként? 

 „Én nem akartam soha po-
litizálni, de most hiába akarok 
kívül maradni, odatolakszik” 
– mondta.”Az lenne az ideális, 
ha nem kellene vele foglalkoz-
ni, de az író a szakmáját fele-
lősséggel végzi, és azzal jelzi 
erkölcsi állásfoglalását, ahogy 
Balla Zsófia csodálatos sorá-
ban írja: Ahogyan élek, az a 
hazám. Az ember magával 
mutat példát, igyekszik nem 
hazudni - magának sem.” – 
tette hozzá ars poetica-nak is 
beillő szavait. „Ezért is olyan 
fontos a terített asztal, nálunk 
ez a szabály, hogy az ottho-
nunkba nem engedjük be a 
politikusokat. Vannak olyan 
terek, ahova nem szabad be-
törnie hatalmi akarásoknak, 
mert az a mi saját terünk.”

EE és bé
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Ámulni még, ameddig még lehet,
amíg a szíved jó ütemre dobban,
megőrizni a táguló szemet,
mellyel csodálkoztál gyerekkorodban.

Elálmélkodni megszokottakon:
az andezitre plántált ősi váron,
virágokon, felhőkön, patakon,
az azúrban kerengő vadmadáron,

a csillagon, ha végtelen terek
hajítják át a késő-nyári égen.
S ámulva szólni: Most voltam gyerek.
S vén volnék már - s itt volna már a végem?
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Cilikét mindenki szereti, 
csak a családja nem?

Senki senkin nem kér 
számon semmit, de ugye 
az nem normális, hogy 
ha nem történik valami, 
akkor egy 82 éves néni 
az utcán a zöldséges asz-
tala mögött vagy a fehér 
furgonjában fog meg-
halni? Cikkünk Cecília 
néni életéről szól, és 
olvasóinktól elsősorban 
neki szeretnénk további 
támogatásokat kérni. Az 
igazi segítséghez azon-
ban talán szembe kell 
menni akár a néni aka-
ratával is.

 Cilikét mindenki sze-
reti, csak a családja 

nem. Ennek biztosan oka 
van. Annak is, hogy minden 
nap rengetegen állnak meg a 
kis asztalánál a CBA előtt a 
Szabadság úton, ahol friss 
zöldségeket, gyümölcsöket, 
palántákat árul, esőben és 
forró napsütésben is. Van, aki 
nem vásárol, de beszélgetés 
közben letesz neki pár forin-
tot, más a fogyó árut pótolja, 
megint mások apróbb aján-
dékokat hoznak a 82 éves 
néninek. És biztosan oka van 
annak is, hogy az 52 éves fiát 
nem sikerült elérnem, mert 
még az őt jól ismerő közvetí-
tőnek is káromkodva lecsapta 
a telefont, amikor meghallot-
ta, hogy cikk készül az édes-
anyjáról. Cilike 80 éves beteg 
húga pedig engem nem hall-
gatott végig, hogy mit szeret-
nék kérdezni tőle, mert ahogy 
kimondtam a nővére nevét, 
dühösen kikérte magának, 
hogy őt ne macerálja senki, 
annál nem tud többet tenni, 

mint hogy hetente párszor 
fürödni bejárhat hozzá Bu-
daörsről Újbudára a testvére, 
hiszen neki is csak egyetlen 
kisszobája van. A családból 
végül egy külföldön élő uno-
kahúggal sikerült érdemben 
telefonon beszélnem, aki 
megértette ugyan, hogy itt 
Budaörsön néhányan csak 
segíteni szeretnénk a nagy-
nénjén és senki senkin nem 
kér számon semmit, de az 
sem normális, hogy ha nem 
történik valami, akkor a néni 
az utcán vagy a fehér furgon-
jában fog meghalni. Az uno-
kahúg ugyanakkor többször 
is elmondta, hogy amikor jól 
ment Cili néninek, bizony, 
enyhén szólva nem állt ott a 
már akkor beteg húga mellett, 
ahogy a többi testvére mellett 
sem, és higgyem el, mi nem 
ismerjük a nagynénje igazi 
természetét, az előzménye-
ket, így ne ítélkezzünk. Hagy-
juk békén Cili fiát is, akivel 
ugyan az unokatestvére már 
évek óta nem tartja szoro-
san a kapcsolatot, de eljutott 
hozzá az információ, hogy ha 
korábban voltak is elítélhető 
dolgai, „jó útra tért”, megvál-
tozott. Mindezek alapján te-
hát nagyon úgy tűnik, hogy a 
családtagjai szerint Cili néni 
maga tehet a sorsáról és bár 
az indulatok mögött biztosan 
ott van némi lelkiismeret fur-
dalás, ők (a törvényt a szülő-
tartási kötelezettségről most 
hagyjuk!) nagy valószínűség-
gel nem jelentenek az ügyben 
megoldást.

Május 21-e, vasárnap dél-
után van, az előző heti kiadós 
esőzés után végre kellemes 
napsütésben húzok egy széket 
az CBA előtti padka elé, amin 
velem szemben ül Cili néni 
és a riportot megszervező G. 

Éva. Szeretnék helyet cserélni 
az idős nővel, de ragaszkodik 
hozzá, hogy én foglaljak he-
lyet kényelmesen. Mellettünk 
pár méterrel egy középkorú, 
hajléktalan férfi ül, szintén 
a padkán, ő szintén mindig 
itt található napközben, meg 
a város parkjaiban szoktam 
látni. A férfi haragos, koszos 
és ápolatlan, az alkoholizmus 
biztos tüneteivel az arcán. Cili 
nénivel ellentétben, aki vi-
szont mosolygós, tiszta, bár a 
bőre cserzett attól, hogy szin-
te folyamatosan a szabad ég 
alatt tartózkodik, de ez még 
jól is áll neki. Amikor a férfi 
meghallja, hogy „az újságtól” 
jöttem, arrébb húzódik, de 
hallótávolságon belül marad. 
Nem szól közbe a mintegy 
két és fél órás beszélgetésbe 
egyszer sem, csak néha köhé-
csel, hümmög, és csak akkor 
derül ki, hogy éppen harag-
ban vannak az idős nénivel, 
amikor Cilike a békülés jele-
ként tovább adja neki az egyik 
ropogós péksüteményt, amit 
a szemközti kávézóból hoz 
át számára egy kedves, fiatal 
lány. Igen, ez a férfi szintén 
segítségre szorulna, de ez a 
cikk most nem róla, hanem 
Cecília néni életéről szól, és 
olvasóinktól elsősorban neki 
szeretnénk további segítséget 
kérni.

„Óbudán születtem 1941. 
január 26-án, apukám rendőr 
volt, anyukám postamester, és 
heten voltunk testvérek. Szép 
gyerekkorom volt. Budaörsre 
1971-ben költöztem, a férjem 
idevalósi, anyósoméktól kap-
tunk az induláshoz egy szobát. 
Először szőttem, varrónő is va-
gyok, de hamarosan építettünk 
a Marx Károly (mai Károly ki-
rály) utcában egy üzletet, amit 
mindig nagyobbítottunk” – fog 

bele a történetébe Cilike. Éva 
közbe veti hozzám fordulva: 
„Nem vásároltál ott soha?” 
Ha én nem is, de ismerőse-
im között sokan emlékeznek 
a zöldséges boltra, például a 
közelben lakó B. György, aki 
pár nap múlva kérdésemre 
válaszolva így emlékszik visz-
sza a házaspárra: „Dolgos, 
szorgalmas emberek voltak, 
Cili szolgált ki, Laci ült a pénz-
tárban, gyakran vásároltunk 
náluk, mert jó árujuk volt. A 
többségét a nagybani piacon 
szerezték be, úgy tudom, de 
vettek egy telket is Baracskán, 
ahova egyszer meghívtak. Kéz-
zel szedték le a levelekről a 
krumplibogarat, hogy egészsé-
ges legyen a termés.”

Az üzletet 35 évig vezet-
ték, ahogy a néni mondta, 

folyamatosan bővítették, ám 
hogy miért és hogyan lett 
vége, az meglehetősen zava-
ros. „A fiam, aki akkor 26 éves 
volt, eladta. Hogy tehette meg? 
Nem tudom. A férjem még élt, 
amikor ez történt, de rá pár 
hónapra belehalt. Én meg nem 
bírtam a fiammal. A házunkat 
is ő adta el és később a telket…” 
Megint Éva magyarázza meg, 
hogy Cili néni nem véletlenül 
fél a fiától mind a mai napig, 
de az idős asszony szerint er-

ről ennél többet tényleg nem 
kéne írni. Inkább elővesz egy 
régi igazolvány képet, amin a 
férje úgy negyven körül lehet, 
és a néni ravaszkásan kérdezi: 
„Ugye, milyen jóképű ember 
volt?” Igen, az volt, nyugtá-
zom, és mivel szinte semmit 
nem értek, hogy jogilag mégis 
miként forgathatták ki ezt az 
asszonyt teljesen a vagyoná-
ból, épp jókor érkezik meg a 
padkához egy újabb ismerős, 
B. János. Cili néni fiának a 
korosztálya és jól ismerik egy-
mást, János azonban nem ne-
vezné Lászlót a cimborájának. 
Most árut hozott a nagybani 
piacról, illetve arról számol 
be, mit fog hozni még, és 
hogy talált egy szerelőt a fur-
gonhoz, ami napok (hetek?) 
óta működésképtelen. Ez a 
szerelő, ha jól értettem, vala-
milyen indításgátló kiiktatá-
sához kér „csak” 50 ezer fo-
rintot, de most ennyi sincsen. 
„Rengeteg pénzt ráköltöttem 
már az autóra, mert kelle-
ne, hogy menjen és dolgozni 
tudjak” – mondja Cilike, aki 
megmutatja az érvényes jo-
gosítványát is, bizonyítandó, 
hogy nem a levegőbe beszél. 
És innen megint csak igen 
zavaros, hogy a nyugdíja mel-
lett, ami (talán?) havi százezer 
forint, még ugyanennyit keres 
a CBA előtti zöldség- és gyü-
mölcsárusítással. „Kicsiben” 
tehát ugyanaz a munkája 
most is, mint aktív korában 
volt a boltban, kereskedik. A 
bevételből pedig eddig egy ol-
csóbb albérletet is ki tudott fi-

zetni, de az egyik helyről azért 
jött el, mert a ház koszos és 
bogaras volt, a másik helyről 
pedig el kellett jönnie, mert a 
főbérlője meghalt. Végül így 
lett hajléktalan.

„Voltam egy éjszakát szál-
lón is, ahova a Máltai Sze-
retetszolgálat emberei (a bu-
daörsi önkormányzat velük 
kötött szerződést a városban 
élő hajléktalanok ellátására – 
a szerk.) vittek be, de… nem 
mertem elaludni, csak ültem 
az ágyon és alig vártam, hogy 
reggel legyen. Bezárva, börtön-
ben éreztem magam, zavart 
a többiek horkolása” – mesé-
li. És valami hasonlót mond 
arra is, hogy miért nem pró-
bált még bekerülni egy idős-
otthonba, hiszen beteg, idős, 
van jövedelme, ezt egészen 
biztosan el lehetne intézni (az 
önkormányzat szerepére ha-
marosan kitérünk! – a szerk.). 
„Nem lennék képes egy ide-
gennel lakni egy szobában, és 
onnan hogy járhatnék ki áru-
sítani? … Szabad voltam egész 

életemben, ezt nem tudom, 
nem akarom feladni” – jelenti 
ki. „Mit szeretnék? Egy tisz-
ta kisszobát, fürdőszobával, 
vécével. Azt, hogy a furgon 
menjen, és amíg élek, amíg 
bírom, dolgozhassak.”

Cili néni kívánsága csak 
részben reális. Egyrészt azért, 
mert 82 évesen az egészségi 
állapota, saját elmondása sze-
rint is egyre aggasztóbb. Fájós 
lábát mutatja, de ennél sokkal 
komolyabb betegségeken van 
már túl, illetve vannak nála 
kialakulóban. Nem igazán 
kellene már dolgoznia. Más-
részt Budaörsön szinte lehe-
tetlen „olcsó” albérletet  talál-
ni, piaci alapon, vagy ha még-
is akad, annak „színvonala” 
megint csak nem felelne meg 
neki. Tudom, aki idáig eljutott 
a cikk olvasásában, már több-
ször feltette a kérdést: hol van 
ilyenkor az önkormányzat? 
Cili néni először azt mondja, 
ő nem akar kérni, mert az sze-
rinte szégyen, de később kide-
rül, hogy mégis csak szeretne 
egy önkormányzati, szociális 
bérlakást.

Csakhogy amikor ennek 
tudatában megkerestem a vá-
rosháza illetékes irodavezető-
jét, hogy ismerik-e Cili nénit, 
ismerik-e a körülményeit és 
tudnak-e neki segíteni, kide-
rült, hogy igen, ismerik. Évek 
óta kap rendszeresen gyógy-
szertámogatást, a családse-
gítő szolgálat ott áll mellette 
ügyintézéskor, jogi tanács-
adással. Továbbá felajánlot-
ták már neki, hogy elhelye-
zik az önkormányzati idősek 
otthonában, de Cili nem néz-

te meg milyen, hanem látat-
lanban elutasította. „Hetven 
rászoruló család vár jelen 
pillanatban önkormányzati 
bérlakásra, akik megfelelnek 
a helyi szociális rendeletben 
előírt feltételeknek„ – mondja 
kérdéseinkre válaszolva Vágó 
Csaba polgármester kabinet-
vezető, és egy lakás szabadult 
fel átmenetileg a napokban. A 
várakozók között vannak több 
gyerekes családok és két, szin-
tén idősebb nő, akiknek elár-
verezték a fejük felől az ottho-
nukat. Az illetékes bizottság 
még nem döntött arról, hogy 
kinek utalják ki. Ugyanakkor 
a kabinetvezető hangsúlyoz-
za, hogy tökéletesen tisztában 
van vele az önkormányzat, 
hogy tető kell Cili néni feje 
fölé, és „ránk számíthat. De a 
megoldáshoz kellene egy kicsi 
együttműködés az ő részéről 
is, hogy fogadja el és költözzön 
be az idősek otthonába, ahol 
az étkezés és lakhatás mellett 
orvosi felügyeletet és ha szük-
ségessé válik ápolást kap, mi 
ezt szorgalmazzuk. Mert a 
korára és az egészségi állapo-
tára való tekintettel ez lenne 
számára a valódi segítség.”

A fenti cikkünk online meg-
jelenése után nagyon sok pozi-
tív és sajnos negatív észrevételt 
kaptunk, de ami a fontosabb, 
hogy a jószándékú ismeretle-
nek mellett sikerült felhívni Ci-
like ismerőseinek a figyelmét is 
arra, hogy a mindig vidám idős 
hölgy bizony bajban van. Az ön-
kormányzat közbenjárásával a 
Családsegítő Szolgálat munka-
társai felvették a kapcsolatot 
Cili nénivel, hogy megmutassák 
neki az idősek otthonát, aho-
va beköltözhetne, de Cili néni 
elutasította az ajánlatot. Egy 
másik elhelyezési lehetőségre 
szintén nemet mondott, ami egy 
panzióban lett volna. Később Cili 
néni azt mondta a szociális segí-
tőknek, hogy sikerült albérletet 
szereznie a XI. kerületben.

Az önkormányzat részéről 
ha lesz albérlet, kaucióval tud-
ják segíteni Cili nénit.

 EE

MIT KÉRÜNK OLVASÓINKTÓL:

• Ki tudna segíteni a furgon megjavításában?
• Ne menjünk el Cilike asztala mellett a CBA-nál anél-

kül, hogy megállnánk „vásárolni”!
• Ki tudná őt meggyőzni arról, hogy az idősek ottho-

na messze nem „börtön”, hiszen ott a feje fölé tetőt, 
mindig tiszta szobát, ételt és egészségügyi ellátást, 
ha szükséges, ápolást kap?

(A  Ne csak karácsonykor segíts… sorozatunk korábbi cikkei-
re keressenek rá a budaorsinaplo.hu oldalon!)
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N O V E L L A 16.
Szerzőnk 41 éves, Budaörsön nőtt fel és itt is él a családjával.  

Novellái először nálunk jelentek meg egy éve, azóta már több helyen, de mi továbbra is szívesen vesszük írásait. 
Ezúttal kicsit nyitva hagyta az elbeszélés végét, de aki szemfüles, könnyen kitalálja a befejezést.

A napfogyatkozás
 Mellettem feküdtél jobbról, háttal nekem. Ahogy kinyitottam a 

szemem, érzékeltem, hogy te már ébren vagy, még ha nem is 
láthattam a mandulaforma, angolkék szemeid. A másik oldaladon szo-
rosan melletted alvó kicsi lányunk haját szagolgattad. Karcsú csípőd és 
feneked ívei egy hegedű testére hasonlítottak, összefogott, sötétvörös 
hajad a párnára hullott. Vékony pántú fehér, laza top volt rajtad, hozzá 
a bordó, csipkés franciabugyidat vetted. Ezzel szoktad jelezni, ha jó-
kedvűen fekszel le, én pedig sok ruhadarabodról megtanultam, hogy 
jelentésük van. Könnyű, fekete, puha pléddel takarództál, de a meleg 
éjszaka miatt csak a combod közepéig, feljebb csak a bugyi és a top 
takart. Karod csupaszsága simításra hívott.

Odabújtam hozzád hátulról, az arcodra tettem az arcom, és visz-
szacsuktam a szemem. Az, hogy az arcunk összeérjen, csak úgy volt 
lehetséges, hogy valamennyire rád nehezedtem. Vigyorogtam. Bár jó 
hatással voltál rám az elmúlt években, ösztönöztél az egészséges élet-
módra, rengeteget le is fogytam, de akkor is majdnem kétszer akkora 
volt a súlyom, mint a tiéd. Elkezdted mozgatni a vállad, ami így mé-
lyen belefúródott a mellkasomba:

– Ne már, összenyomsz! – hangod álmosan törte meg a kocsi 
csendjét. A hatalmas egyterű autóm síkba hajtott hátsó részében alud-
tunk hárman a kicsivel, nagykamasz lányaim pedig a lakókocsiban, 
amit az éjszakai érkezés miatt még nem is kapcsoltunk le. 

A hátadra fordultál és csókolóztunk. Utána magamra húztam a 
takaród, és megharaptam egy kicsit a hasad, illetve oldaladat, a top és 
a bugyi között. Erre te nevetve tiltakoztál, és felhúztad a lábad, hogy 
ellenkezz, mert csiklandoztalak. A térdedbe is beleharaptam finoman, 
te pedig tovább nevettél, de csak halkan, nehogy felébreszd a gyereket. 
Kibújtam a takaró alól, te még mindig a hátadon feküdtél, és megint 
csókolóztunk. Az ajkaidnak édes íze volt, mintha előtte karamellt et-
tél volna. Az eleinte túl soknak tűnő korkülönbség köztünk az együtt 
töltött három év alatt elolvadt, mint az a karamell, amiről el tudtam 
képzelni, hogy csak ezért tartottad a közeledben, hogy a csókod még 
álomittasan is finom legyen. Lassan kezdődött a kapcsolatunk évekkel 
ezelőtt, de annál szebben virágzott ki később.

Kavicson nyikorgó lépéseket hallottunk, valaki korai sétára indult 
a kempingben. Szétvált a szánk, te nagy, kikerekedett szemekkel néztél 
ki az ablakokon, hirtelen vettél egy nagy levegőt.

– Valaki jön! – szólaltál meg riadtan, majd hasra fordultál.
A szomszéd lakókocsiból édesanyád araszolt papucsban, álmosan 

a mosdóépületek felé, alig öt-hat méterre a kocsitól, nem is figyelt fel 
ránk. Hosszú piros pólója és szőke, ugyancsak hosszú haja lépése rit-
musára hullámzott. Eldöntöttük, hogy másnap éjjelre már függönyt 
eszkábálunk a kocsi ablakaira.

Kikászálódtam az autóból, és halkan beléptem a lakókocsiba. A 
lányok ott aludtak a duplaágyon, a hátuljában. Óvatosan szedtem ösz-
sze magamnak a ruhát, nem akartam zajt csapni, hadd aludjanak még, 
hosszú volt az út Budaörstől Spanyolországig. A lakókocsi apró aszta-
láról felvettem az éjjel ottfelejtett kemping-térképet, a kisboltot keres-
tem rajta. Volt a kempingben minden, amit az ember egy ilyen helyen 
csak el tud képzelni, elvesztem kicsit a piktogramok böngészésében.

Mire kiléptem a lakókocsiból, kezemben a papírtérképpel, már te 
is felöltöztél, még az autóban.

Ha nem is tudtam volna, hol ébredtem, a távolban álló déli, pi-
ros cserepes mediterrán épületekre felfutó, rózsaszínen virágzó 
bougainvillea akkor is árulkodó lett volna, akár csak az, hogy a korai 
óra ellenére már melegen sütött a júniusi nap. A füves tér körülöttünk 
tágas volt, alig néhány alacsony citromfával meg leanderbokorral, és 
gömbölyű kavicsokkal leszórt járdákkal.

A fűben leterített pléden térdepeltél, nekem félig-meddig háttal, és 
pelenkát próbáltál húzni a kislányunkra. A hajadat eddigre kibontot-
tad. Fekete nadrág volt rajtad, sportcipő talpát láttam, ahogy térdelsz, 
és a fekete piké pólód viselted, a nyak-kihajtáson piros csíkkal körbe. 
Ennek a ruhadarabnak is jelentése volt, ebben voltál, amikor megkér-
tem a kezed, ez lett az igen-ruhád. Nem számítottál rá, hogy meg fog-
lak kérni, és utólag bosszankodtál is, hogy nem akkor kértelek meg, 
amikor valami csinosabb felsőben voltál, így ebből lett az igen-ruha.

A pelenka feküdt a földön, a kicsi meg folyton felállt, terpeszben 
fölötte, nem akarta, hogy ráhúzd, játszott veled. Kis zöld, alul fodros 
pólócska volt rajta világoskék virágmintával a hasán. Apró kezével a 
pólója alját húzogatta, gyűrögette közben. Sötétbarna, egyenes, a füle 
aljáig érő haja és frufruja volt akkoriban, a kedves kis mosolygós arcá-
val téged nézett játéka közben, azt figyelte, hogyan reagálsz. Rászóltál, 
de te is csak játékosan:

– Ha pucéran rohangálsz, valaki megharapja a feneked! – majd 
visszafektetted a pelenkára.

Én közben a kezemben lévő papírtérképet néztem, éhes voltam, 
és feszült, hogy hol találok ilyenkor egy kisboltot nyitva, ahol reggelit 
tudok venni. Az én feladatom volt a vadászat.

Amikor befejezted a kicsi felöltöztetését, felálltál, a kilátásban 
gyönyörködtél néhány másodpercig. Felváltva hol a lányunkat nézted, 
hol pedig a tájat, majd felpillantottál a Napra, amit másnap kitakart 
a Hold. Emiatt jöttünk ide. Ahogy szemlére vettél mindent, odajöttél 
hozzám, adtál egy puszit a számra, és szorosan megöleltél.

– Köszönöm szépen!
A „kedves hangodon” mondtad, ami egy árnyalatnyival mélyebb, 

lágyabb szokott lenni, mint az általános beszédhangod. Azt hitted, 
nem tudom, de észrevettem már, hogy amilyen tudatosan élted meg 
minden pillanatod, amennyire jelentőséget tulajdonítottál nem csak az 
éppen viselt ruhadarabjaidnak, hanem még a hanghordozásodnak is, 
talán az sem volt véletlen, ahogy akkor kiejtetted ezt a két szót.

Erre csak később eszméltem rá, ám abban a pillanatban nem fogtam 
fel, hogy minek örülsz ennyire, mert még mindig a reggelibeszerzéssel 
voltam elfoglalva. Visszakérdeztem:

– Azt, hogy reggelit keresek mindannyiunknak? – rád mutattam, 
meg visszaintettem a lakókocsi belseje felé, a lányaim irányába.

Felnéztél rám, először csak mosolyogtál, tekintetedben valami 
olyasmivel, hogy „Ez most komoly?”, majd egyre jobban kipirult az 
arcod, mint amikor valamit nagyon viccesnek szoktál találni. Végül 
hangosan felnevettél, majd megint megszólaltál, 
de már közben is nevetve:

– Jaj, Istenem, milyen bolond vagy! Persze, 
a reggelit!

Én meg csak álltam, és nem értettem, hogy 
min nevetsz.                                                                      VányAi pál

Csillogó tekintetű gyerekeket 
szeretnénk kinevelni

A Mátrix Suliban az idei 
tanév lezárásával egy-
időben már a jövő évire 
is készülnek. Az eddig 
tapasztaltak alapján 
újra fogalmazzák irány-
elveiket, melyek alapjai-
ban nem változnak, a 
gyermekközpontú és 
élményalapú oktatás a 
legfontosabb. Bemu tat-
tak két új pedagógust, 
Hegyaljai Tündét és 
Mózes-Mráz Katalint, 
akik már alig várják, 
hogy lelkesedésüket, 
krea tivitásukat a 
tanítás  ban teljesítsék 
ki itt az iskola szabad 
légkörében.

Az iskola legfőbb küldetése, 
hogy az életre nevelje a gyere-
keket. „Interaktív oktatással, sok 
csoportos feladattal a gyerekek 
kreativitását és kommunikációs, va-
lamint együttműködési képességét 
fejlesztjük elsősorban” – mondta 
Weith Katalin, a Mátrix Suli fenn-
tartó képviselője - „célunk, hogy jó 
problémamegoldó és felelősségtel-
jes felnőttekké váljanak az itt tanuló 
gyerekek” – tette hozzá. Ehhez pe-
dagógusaik egy nyár végi tovább-
képzésen megismerkednek majd 
az Életrevaló programmal is, ami 
– az iskola szemléletével egybe-
hangzóan - arról szól, hogy olyan 
készségeket fejlesszen a gyerekek-
ben, ami őket a bizonytalan jövő-
ben is stabilan tartja. 

A Mátrix Suli nem alternatív 
iskola, de azok minden előnyé-
vel rendelkezik. A NAT-ra épül az 
oktatás, azonban a pedagógusok 
saját módszereikkel taníthatnak. 
Jellemző, hogy a digitális eszközök 
használatát is tanítják, illetve azt, 
hogyan lehet ötvözni az emberi té-
nyezőkkel, mert ez a kulcsa a fejlő-

désnek. Az osztályok max. 15 fősek, 
de még vannak szabad helyek a 
budaörsi iskolában, illetve évköz-
ben is bármikor át lehet jelentkez-
ni, bármelyik évfolyamra.

Az épület saját tulajdonú, ami 
hosszútávú biztonságot nyújt. 
Nemrégiben készült el a játszótér 
az udvaron és az elkövetkezendő 
években sportpályák is lesznek. 
Fejlesztő és gyógypedagógus is 
dolgozik itt.

Mózes-Mráz Kata jövő tanév-
ben az elsős osztályt viszi majd és 
alig várja, hogy a Mátrix suli szabad 
légkörében terelgesse a kicsiket a 
tudás útjára. Legfontosabbnak azt 
tartja, hogy felkeltse a gyerekek kí-
váncsiságát, hiszen csak az érdek-
lődő gyerekek képesek a tanulásra. 
„Ha csillogó tekintetű gyerekeket 
szeretnénk, akkor semmi más célunk 
nincsen, csak hogy motiválva tart-
suk őket” – mondta. 

Egyben ő lesz az új vezető 
pedagógus. Feladata ebben a mi-
nőségben a tanári közösség össze-
tartása, a pedagógusok tapaszta-
latcseréjének koordinálása – mert 
a közös gondolkodás többet ad. A 

Tanítóképző Főiskolán végezte el a 
német szakot, azóta tanít. Elmond-
ta, sokszor kellett már a tanítás 
módszerein változtatnia, hiszen a 
világ változásával szemben alkal-
mazkodnia kell az új kihívásokhoz, 
ezért azt vallja, a mai világban élet-
hosszig tart a tanulás a tanárok 
számára is, különben hiteltelenné 
válnak. Ilyen például, ha felismerik, 
hogy a mai gyerekek már a felnőt-
teknél jobban kezelik a digitális 
eszközöket, s mivel ők leginkább 
azokon a felületeken mozognak, 
abból az irányból is motiválhatók, 
például óra végén önálló kuta-
tómunkára az interneten. Ahogy 
fogalmazott, digitális írástudókká 
kell nevelni a gyerekeket, hogy 
ésszerűen használják a modern 
kor lehetőségeit. Nem tudjuk ma 

még, hogy a mostani gyerekek-
nek milyen munkaköreik lesznek, 
éppen ezért azokat a készségeket 
kell kialakítani bennük, amelyekkel 
talpraesetten, a problémák köny-
nyű felismerésére és –megoldá-
sára lesznek képesek, mert akkor 
bárhol megállják majd a helyüket. 
„A munkám a hobbim és szerintem 
szenvedély nélkül nem is lehet űzni 
ezt a szakmát” – vallja Kata.

Hegyaljai Tünde - bár tanító 
és fejlesztő végzettségű -, de mint 
művész (festő és nemezelő népi 
iparművész) hatalmas szívvel és 
lélekkel veti bele magát a tanítás-
ba, ahol minden idegszálával azon 
munkálkodik, hogyan tudja átadni 
az iskolai tananyagot elsősorban a 
képzőművészet eszközeivel. Okta-
tott már felnőtteket is, de most érzi 
úgy, hogy jó helyen van, mert első-
sorban gyerekekkel szeret foglal-
kozni. „Ebben az intézményben min-
den adott, hogy nagyszerű iskolát 
lehessen benne működtetni” – állítja.

Tünde a negyedik osztályosok 
tanítója lesz szeptembertől. Egyéni 
stílusú festőművészként nincs hí-
ján a kreativitásnak és a látásmód 
bővítő módszereknek – természe-
tesen ki is viszi a gyerekeket bodza-
virág és vadrózsa nézőbe, amikor 
arról tanulnak – többirányú isme-
retet adva, egységben nyújtva az 
ismeretanyagot - tantárgyi integ-
rációval. „Az örök tanulás, és az örök 
megújulás híve vagyok”- jellemezte 
önmagát. Nemrég beiratkozott a 
gyermek kultúra mesterpedagó-
gus szakra, hogy még gazdagabb 
tárháza legyen ehhez.
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K I H I R D E T T E 2023/24- E S É VA DÁT 

Budaörsi Latinovits 
Színház

Hat új bemutatóval – 
köztük egy ifjúsági és 
egy babaszínházi elő-
adással – készül a 
2023/24-es évadra a 
Budaörsi Latinovits 
Színház, amelynek veze-
tője, a néhány héttel 
ezelőtt újabb öt évre 
kinevezett Berzsenyi 
Bellaagh Ádám ezúttal 
is neves, nagy szakmai 
presztízsű rendezőknek 
adott felkérést egy-egy 
előadás megvalósításá-
ra. A célja most is az 
volt, hasonlóan a koráb-
bi évadokhoz, hogy 
olyan új és visszatérő 
alkotókat hívjon 
Budaörsre, akik magá-
tól értetődően be tud-
nak kapcsolódni abba a 
kortárs társadalmi 
jelenségekre a színház 
nyelvén bátran és hatá-
rozottan reflektáló 
műhelymunkába, amely 
évek óta egyre profesz-
szionálisabban és mind 
több szakmai ered-
ményt felmutatva 
működik a Budaörsi 
Latinovits Színházban.

 Örömteli, hogy a ti-
zenkét fős társulat 

– Bohoczki Sára, Böröndi 
Bence, Bregyán Péter, 
Chován Gábor, Fröhlich Kris-
tóf, Hartai Petra, Ilyés Róbert, 
Mertz Tibor, Páder Petra, 
Spolarics Andrea, Szőts Orsi 
és Takács Katalin – a követ-
kező szezonban is változatlan 

összetételben folytatja a mun-
kát a budaörsi teátrumban. 
Azonban ebben az évadban 
csatlakozik hozzájuk két fi-
atal színész, a Színház- és 
Filmművészeti Egyetem két 
hallgatója, akik szakmai gya-
korlatukat töltik majd Buda-
örsön. Az egyikük Sas Zoltán, 
az SZFE 2019- ben indult, Sel-
meczi György és Novák Esz-
ter által vezetett zenés színész 
osztályában tanul, a másik 
pedig Juhász Vince, az SZFE 
szintén 2019-ben indult, Szil-
ágyi Bálint és Zsótér Sándor 
vezette prózai színész osztá-
lyának negyedéves hallgatója. 
Mindkettőjükkel találkozha-
tott már a budaörsi közönség, 
Zoltán a Zsótér Sándor által 
rendezett Kurázsi és gyerekei 
című előadásban mutatkozott 
be, Vincének ugyanezen elő-
adás mellett az Emil és   de-
tektívekben is van egy kisebb 

szerepe.
Az új évad egy kortárs 

amerikai színdarabbal indul 
Budaörsön. A Pulitzer-díjas 
Annie Baker négyszereplős 
párkapcsolati drámáját, a 
John-t Böröndi Bence, Har-
tai Petra, Takács Katalin, va-
lamint a vendégművészként 
érkező Bánsági Ildikó szerep-
lésével láthatjuk Máté Gábor 
rendezésében, aki legutóbb 
a Katharina Blum elvesztett 
tisztessége című előadásban 
dolgozott együtt a társulattal. 
A John-t 2015-ben nagy si-
kerrel mutatták be New York-
ban, a Time és a Hollywood 
Reporter éves listáján is előke-
lő helyet kapott az évad egyik 
legjobb előadásaként, minden 
esély megvan arra tehát, hogy 
a budaörsi nézők is szeretik 
majd.

Novemberben színházunk 
történetében először tűzünk 

S Z E N T I VÁ N - É J I

 MULATSÁG
A Budaörsi Jókai 
Mór Művelődési  

Házban

2023. JÚNIUS 23., 
PÉNTEK, 

1900–2359 óráig
Idén ismét megren-

dezik a Szent Iván éji 
mulatságot a JMMH előt-
ti lezárt útszakaszon! 
Fellép a Ritmikon zenekar, 
improvizációs koncertjük 
kíséri idén a tűzugrást, 
majd a Góbé zenekar fo-
kozza a hangulatot.

Kártyavetés, asztro-
lógia, népi jóslások, fi-
nom borok, bográcsozás 
várja az érdeklődőket! 
Fröccspont: Budaörsi Bor-
háló boraival

19.00-22.00 
Virágkoszorú  

készítés, grafológia, 
asztrológia,  

bográcsozás

20.30 
RITMIKON  

koncert

kb. 21.00-tól 
Tűzugrás

22.00 
Góbé zenekar 
A belépés ingyenes!

műsorra babaszínházi elő-
adást. A Gömb munkacímet 
kapott produkciót a színház 
két népszerű színésze, Szőts 
Orsi és Fröhlich Kristóf elő-
adásában láthatják majd a 
legkisebbek anyukájuk, nagy-
mamájuk ölében ülve a Városi 
Ifjúsági Klubban.

A 2023-as évet egy ma-
gyar klasszikus, Molnár Fe-
renc Liliom-ja zárja: a csapo-
dár körhintás fiú szerelmének 
és halálának történetét a Bu-
daörsön először dolgozó Ko-
valik Balázs rendezésében lát-
hatják a nézők, a címszereplő 
pedig nem más lesz, mint a 
színházba „szinte már haza-
járó” Alföldi Róbert. Mellette 
Böröndi Bence, Hartai Petra, 
Ilyés Róbert, Spolarics And-
rea és Juhász Vince lesz lát-
ható.

A 2024-es év februárjában 
érkezik Tennessee Williams 
jól ismert remekműve, a Pu-
litzer-díjas A vágy villamosa 
Ördög Tamás rendezésében. 
Blanche DuBois szerepében 
Takács Katalint láthatják a 
nézők, Stanley Kowalskit pe-
dig Rába Roland játssza majd 
a budaörsi előadásban, a to-
vábbi szerepekben Bohoczki 
Sára, Ilyés Róbert, Páder 
Petra, Fröhlich Kristóf és 
Bregyán Péter tűnik fel. 

Az évad utolsó nagyszín-
padi bemutatója a Hamlet 

lesz a Budaörsi Latinovits 
Színházban immár hatodik 
alkalommal rendező Alföl-
di Róbert értelmezésében. A 
címszereplőt Fröhlich Kris-
tóf játssza majd, mellette 
Mertz Tibort, Pelsőczy Rékát, 
Szőts Orsit, Takács Katalint, 
Böröndi Bencét, Hartai Petrát, 
Chován Gábort és Sas Zoltánt 
láthatják majd a nézők.

Jövő májusában egy 
ifjúsági előadással bú-
csúzik a színház az évad-
tól, méghozzá Médeia és 
gyermekei archetipikus törté-
netével, amelynek számtalan 
feldolgozása közül ezúttal két 
svéd kortárs, Suzanne Osten 
és Per Lysander változata ke-
rül színre. Ez a Médeia napja-
ink európai, azaz kényelmes-
re és észszerűre fazonírozott 
világában játszódik, szereplői 
pedig Páder Petra, Chován 
Gábor, Szőts Orsi és Koós 
Boglárka lesznek. Az előadást 
Berzsenyi Bellaagh Ádám 
rendezi.

Már kaphatók a kedvez-
ményes árú bérletek 2023/24-
es évad előadásaira, újdon-
ságként pedig bevezették a 
premier-bérletet, amely kor-
látozott számban vásárolható 
online és a jegypénztárban!

A jegyvásárlás link-
je itt érhető el: https://
budaorsilatinovitsszinhaz.
jegy.hu/seasonticket

23/24-ES ÉVAD BEMUTATÓI 

Annie Baker: John  
(rendező: Máté Gábor, bemutató: 2023. október 6.)

Molnár Ferenc: Liliom  
(rendező: Kovalik Balázs, bemutató: 2023. december 16.

Gömb (munkacím) – babaszínházi előadás  
(bemutató: 2023. november)

Tennessee Williams: A vágy villamosa  
(rendező: Ördög Tamás, bemutató: 2024. február 24.)

 William Shakespeare: Hamlet  
(rendező: Alföldi Róbert, bemutató: 2024. április 20.)

Per Lysander-Suzanne Osten: Médea gyermekei  
(rendező: Berzsenyi Bellaagh Ádám, bemutató: 2024. május)

 a Veldi
 Cukrászatról
 MIT ÉRDEMES TUDNI A NYÁRI IDŐSZAKBAN  

Azon kívül, hogy a fagy-
lalt-kínálata változatos 
és ízletes, a melegben a 
Veldi Cukrászat egyéb 
előnyeit is élvezhetjük, 
ugyanis a hűtőpult sok-
féle süteményt, köztük 
többfajta gyümölcsös, 
hűsítő és habkönnyű 
joghurtkrémes szépsé-
get tartalmaz. 
 Nyáron is rendelhető 
bármilyen torta - parfé 
is! -, valamint számítha-
tunk a cukrászatra 
kisebb-nagyobb rendez-
vények sütiellátásában 
is - a Budapesti út 128. 
szám alatt.

Nyáron nem csak fagyi van, 
készítenek süteményeket is, köztük 
szénhidrátcsökkentetteket is! Hűvös, 
joghurtkrémes, könnyű gyümölcsös 
sütik, köztük antik, békebeli recep-
tek újragondolva, melyeket máshol 
hiába keresnénk! – mondta el Csap 
Szabolcs tulajdonos, akinek egyik 
kedvtelése, hogy ezeket felkutatja 
az interneten. Süteményből mintegy 
25 féle van nyáron is, köztük persze 
olyan hagyományosak is megtalál-
hatók, mint az Eszterházy torta vagy 
éppen a Rákóczi túrós. Szezonális 
a meggyes pite és a kakasdi recept 
szerint készülő sárgabarackos pite, 
melyek méltán érdemesek az emlí-
tésre. Az édes aprósütemények kö-
zül pedig a macskanyelv, ami kevés 
helyen van és a népszerű moszkauer.

Ahogyan a fagyik esetében, 
a sütik is csak kiváló minőségű és 
valódi alapanyagokból készülnek. 
A budaörsi piacon is árusító Csengő 
Manufaktúra tejtermékeit, valódi 
tejszínt és vajat, friss gyümölcsöket 
használnak fel. Szabolcs elve, hogy 

minél kevesebb összetétele legyen 
az egyes hozzávalóknak, semmi fe-
lesleges adalékanyag!

Kevesen tudják, de ugyanitt 
van a cukrászműhely is, helyben 
készül minden termék, éppen ezért 
a fokozottan hűtést igénylő sütik 
sem tűnnek el a repertoárból a ká-
nikula beköszöntével – hiszen nem 
kell őket szállítani! Éppen ezért a 
nyáron sem változnak meg a tor-
tarendelési vállalások, oroszkrém, 
tiramisu, indiáner torta is kérhető 
akár, igaz, a tojást felhasználás 
előtt hőkezelik, biztos, ami biztos! 
Sőt, parfétortát is lehet rendelni, de 
bármilyen egyedi kívánságból vál-
hat torta, Szabolcs nyitott minden 
elképzelésre, és segít az ízharmónia 
kialakításában akkor is, ha a meg-
rendelőnek csak halvány sejtése 
van arról, milyen tortát szeretne. A 
torták tejfehérje és laktózmentes 
változatban is kérhetők.

Csak rendelésre készítenek tor-
tákat, a friss alapanyag beszerzés 
miatt jó, ha legalább két nappal 
előtte jelzik az igényt.

Ezen kívül a cukrászat vállalja 
kisebb-nagyobb rendezvények (akár 
200 fős esküvő, bankettek) ellátását 
sütivel és sós ropogtatnivalóval.
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 B U DAY DÁ N I E L V E Z E TŐ E D ZŐ S Z E ZO N É R T É K E L É S E

„Gyümölcsözik a befektetett munka“
Története hatodik, a leg-
utóbbi feljutást követő-
en a második NB I-es sze-
zonját zárta május végén 
a Moyra-Budaörs 
Handball. Várakozásokon 
felül eredményes, felejt-
hetetlen ősz, döcögősen 
induló tavasz, Magyar 
Kupa negyeddöntő, 
végül rekordpontszám és 
a 11. hely az élvonalban. 
Buday Dániel vezető-
edzővel harmadik buda-
örsi szezonját követően 
magasságokról és mély-
ségekről beszélgettünk. 

 Hogyan látod a végelszá-
molást követően a teljesítmé-
nyünket? 
Majdhogynem én voltam az 
egyedüli, aki a szezont meg-
előzően állította, hogy az élme-
zőnyt és a közvetlen üldözőket 
leszámítva, közel azonos ké-
pességű együttesek feszülnek 
idén egymásnak, akik között 
nüanszok döntenek a végel-
számolásnál. Engem igazolt az 
élet, láthatjuk, hogy mekkora 
jelentősége lett végül egy-egy 
kihagyott ziccernek, bent ra-
gadt pontnak. Szeptemberben 
komoly elvárást támasztottunk 
magunkkal szemben, amit 
mindannyian elfogadtunk, ám 
ezt a tervet némileg árnyalta 
egy meghatározó alapember 
korai távozása. Felemás ér-
zéseim vannak, hiszen ősszel 
bármelyikünk aláírta volna a 
19 pontot és a Magyar Kupa 
negyeddöntőt, ám a bajnokság 
felénél még ennél is kecseg-
tetőbb volt a helyzetünk. A 
szezon végére ugyan kiegyene-
sedtünk, de tavasszal volt olyan 
fontos periódus, amikor nem 
azt játszottuk, amit tudtunk. 
Az embernek az egyik szeme 
sír, míg a másik nevet, hiszen 

szép pontszámot értünk el, 
ugyanakkor néhány rossz be-
fejezés, döntés miatt a hetedik 
helyett a tizenegyedik helyen 
zártunk. Félreértés ne essék, a 
fejlődés megkérdőjelezhetet-
len, mindeközben stabil NB 
I-es csapattá értünk. Egy évvel 
ezelőtt még a kieső jelöltként, 
idén már veszélyes fenyegetés-
ként tekintettek ránk a riváli-
saink. 

 Akkor kijelenthetjük, hogy 
egyre markánsabb Budaörs 
szerepe és jelentősége a kézi-
labda térképen?  
Mindenképpen gyümölcsözik 
a befektetett munka, jó híre 
van a klubnak. Vonzó célpont 
lett belőlünk, az utánpótlásbá-
zis stabil, fiatal tehetségek és 
rutinos játékosok egyaránt szí-
vesen csatlakoznak hozzánk. 
Hozzáteszem halkan, zárójel-
ben, hogy mindezt reális célok 
mentén, felelős gazdálkodással 
és alázatos munkával értük el 
viharos időkben. Nem titok, 
hogy nem a miénk a legna-
gyobb költségvetés, sőt biztos, 
hogy az egyik legszerényebb 
az élvonalban. Nem egy pél-
da mutatja napjainkban, hogy 
hatalmas kockázatot vállal az, 
aki túlnyújtózkodik a takaró-
ján. Mi, amit megígértünk, azt 
maximálisan teljesítettük is. 
Mindezt figyelembe véve azt 
gondolom, még jelentősebb az 
eredményünk. Az alap jó, raj-
tunk és a mellettünk álló támo-
gatókon múlik, hogy milyen 
irányt vesz a közös történetünk 
a folytatásban. 

 Melyik volt a szezon csúcs-
pontja és legmegpróbálóbb 
időszaka? 
Nehéz egy-egy mozzanatot 
kiemelni. A korai kisvárdai 
győzelem például megadta azt 
a kezdőlöketet és önbizalmat, 
aminek betudható az őszi me-
netelés. A bronzérmes Deb-
recen legyőzése nyilván egy 

extra bravúr, ami szintén nagy 
élmény volt. Öröm továbbá, 
hogy nem esett ki tartósan sen-
ki. Hálás vagyok az erőnléti és 
egészségügyi feladatokat ellátó 
kollégák munkájáért, nekik is 
köszönhető, hogy a komolyabb 
sérülések elkerültek minket. 
Március-április talán a leg-
fájóbb időszak, azon belül is 
talán a Magyar Kupa negyed-
döntő, ahol a szezon legrosz-
szabb teljesítményével rukkol-
tunk elő. Ezen kívül a hazai 
Kisvárda meccs volt előjel nél-
kül a szokottnál gyengébb. 

Ilyen a sport, természetesen 
minden csapatnak vannak hul-
lámvölgyei, nem hibáztatom 
a játékosaimat ezekért, mert 
láttam nap mint nap, hogy 
milyen becsületesen dolgoz-
nak. A csapategység és a morál 
mindvégig megmaradt, amit a 
szezonvégi három győzelem is 
jól bizonyít. 

 Milyen hangulatban teltek 
az évzáró egyéni beszélgetések 
a lányokkal? 
Tisztában vagyok vele, hogy 
én se vagyok egy könnyű eset, 
mint minden edzőnek, nekem 
is megvannak a magam rigo-
lyái. Ugyanakkor, aki hosszabb 
ideje dolgozik velem, az iga-
zolhatja, hogy inkorrektség-
gel nem lehet vádolni. Most is 
próbáltam tárgyilagos lenni, 
nem szoktam elmismásolni a 

dolgokat. A problémák meg-
beszélése után a jó dolgokra 
helyzetük a hangsúlyt, ezeknek 
az erősítésére koncentráltunk. 
Egy hajóban evezünk, nekem 
is az a célom, hogy egyre jobb 
legyen a játékos. Szerintem 
mindenki elfogadta a meglátá-
saimat, és helyreteszi magában 
azokat, így jó szájízzel válha-
tunk el egy rövid kis pihenőre.

 Ismert a teljes jövő évi ke-
ret. Hogy látod a közeljövőt? 
Ahogy korábban is mondtam, 
vonzó perspektívát kínálunk 

fiataloknak és időseknek egy-
aránt. Jovovity Jovana példája 
is jól mutatja, hogy NB I/B-ből 
sérülten Budaörsre érkezve egy 
év után akár komoly élcsapatig 
lehet jutni. Nálunk a játékosok 
nyugodtan, rendezett körül-
mények között dolgozhatnak. 
Ezúttal is csapatembereket 
kerestünk, akikben benne van 
még a fejlődés lehetősége. Sza-
bó Annával és Uhrin Lilivel 
a fiatalok lépési lehetőségét 
erősítjük, míg Debreczeni-
Klivinyi Kinga és Mistina Kitty 
a stabilitást és a rutint hozhatja 
magával. Ez egy összegyúran-
dó kérdés, ami az én feladatom 
lesz. Az igazolásaink az anyagi 
lehetőségeinkhez mérten kife-
jezetten jól sikerültek, minden 
lehetőség adott, hogy szeptem-
berben még stabilabban és erő-
sebben álljunk rajthoz.

NEM ÁLL MEG AZ ÉLET A HAZAI RENDEZÉSŰ 
EURÓPA-KUPA DÖNTŐ UTÁN SEM

Budaörs 
Sport Club

A Budaörsi sport Club asz-
talitenisz szakosztályának 
két sportolója már a 
világbajnokságon üti a 
labdát, a karatésok 
továbbra is sikert sikerre 
halmoznak, az úszó gyere-
kek pedig szintén kiemel-
kedő teljesítményt nyúj-
tottak a legutóbbi meg-
mérettetésükön.

 A Dél-afrikai Durban ban 
május 20-28. között meg-

rendezésre kerülő világbajnok-
ságon, Póta Georgina és Mada-
rász Dóra képviseli klubunkat a 
válogatottban. Az első forduló-
ból mindketten továbbjutottak, 
Dóri óriási bravúrral kiejtette a 
regnáló Európa-bajnok osztrák 
Polcanovát. Zajlanak az alap-
szakasz mérkőzései az Extra 
Ligában is, ahol csapatunk leg-
utóbb legnagyobb riválisával, az 
Erdért SE-vel mérte össze tudá-
sát, mely alkalommal 6:4 arány-
ban felülkerekedve, közelebb 
került az alapszakasz megnye-
réséhez. A legnagyobb cél jelen-
leg a június 10-11-ei Final Four 
megnyerése, mely a 7. Magyar 
Bajnoki címet jelentené asztali-
tenisz csapatunk számára.

Kiemelkedő eredmények 
születtek a karate szakosztály-

nál is. Május első hétvégéjén 
rendezték a legrangosabb or-
szágos megmérettetést, ahol 
összesen nyolc magyar bajno-
ki cím született! Szombaton a 
14 év feletti korosztályokban 
egy arany (Reményi Franciska 
junior) és két ezüstérmet sze-
reztek karatékáink (Hegedüs 
Róbert U21, Voczelka Ferenc 
master). Ezt követte az után-
pótlás nap, ahol ismét erős 
versenyzői gárdával képviselve 
klubunkat, 38 induló klubból 
4. helyen végzett összesítésben 
a BUDAÖRS. (Magyar Bajno-
kok: Erbi Daniella 2x(!) U14, 
Erbi Attila U14 kata, Hanikám 
Hanna U14 kumite, Koris 
Gréta U14 kumite, Némethi-
Feymann Boglárka U12 
kumite, Takács Lili U12 kata). 
Elismerésre méltó Dr. Horváth 
János vezetőedző munkája, 
akinek köszönhetően mind a 
tanítványok, mind az edzők 
rengeteget fejlődtek ebben a 
versenyszezonban is.

Úszóink a hódmezővásár-
helyi Hátgerinc Kupán arattak, 
11 aranyat, 6 ezüstöt és 5 bronz-
érmet szerezve a klubnak. A fi-
úknál a 100 m pillangón, illetve 
a 100 m gyorson is zöld-fehér-
ben tündökölt a dobogó, egyé-
ni csúcsokkal fűszerezve a ver-
senyt, mely pozitív visszajelzés 
a rohamosan közelgő országos 
bajnokságok előtt.

 N Ő I  F O C I C S A PAT

Feljutott az NB I-be
A BSC 1924 felnőtt női 
labdarúgó csapata veret-
lenül nyerte meg a Női NB 
II. Nyugati csoport baj-
nokságot, így feljutott az 
NB I-be.

 Húsz mérkőzéséből ti-
zenkilencet megnyert, 

az utolsót pedig 0:0-ás dön-
tetlennel zárta a BSC felnőtt 
női labdarúgó csapata az idei, 
2022/2023-as idényben. 109 
lőtt és 2 kapott góllal vitték 
végbe ezt a kiemelkedően jó 
eredményt.

A csapat játékoskere-
te:  Balázs-Hegedűs Réka, 
Boczkó Hajnalka, Buzás 
Emma, Csapó Zoé Gerda, 
Daróczi Julianna, Dencz Or-
solya, Fábián Rebeka, Ferbert 
Annamária, Galántai Nóra, 
Hajagos-Tóth Eszter, Kajdy 

Janka Janina, Kardosi Blan-
ka, Kecskeméti Vivien Fanni, 
Kiss Csenge, Kirschner Ka-
milla, Koch Fruzsina, Lanczki 
Petra, Lukács Angelika, Oláh 
Bernadett, Proháczik Fanni, 
Sárosi Csilla, Sevella Zsófia, 
Sitku Zsuzsanna Mária, Só-
lyomvári Katalin, Szanyi Má-
ria, Szőcs Réka, Szűcs Ágota, 
Terdik Ivett, Tóth Eszter Adél, 
Turcsek Nóra, Vellner Zsófia, 
Wochna Rita, vezetőedző: 
Horváth Ferenc

forrás és foTók:  
fAcEbook/bsc női lAbDArúgó csApATAi

Alacsony, kiszámítható rezsiköltségek. 
Használjon klímát télen és nyáron is!

Klíma Szaküzlet
Érd, Balatoni út 72.

www.klimaszakuzletem.hu
06 70 532 9655

Keresse a Fisher és Fujitsu gépeinket 
partnereinknél!
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A FŐZŐVERSENY VOLT 
A JÓKAI NAPOK 
CSÚCSPONTJA

Néhány hete még a felhívást 
tettük közzé, hogy a budaörsi 
művelődési ház várja a csapatok 
jelentkezését a Jókai napok ke-
retében már hagyománnyá vált 
főzőversenyre, szombat délután 
pedig igen jó hangulatban, Szőke 
András színművész, humorista 
műsorvezetésével le is zajlott.

https://budaorsinaplo.hu 
/a-fozoverseny-volt-a-jokai-napok-

csucspontja/

ÖT HÓNAPJA SZOLGÁL  
A RACK AUTÓ ÁLTAL  

BIZTOSÍTOTT  
BMW 530D XDRIVE  

A BUDAÖRSI ORVOSI 
ÜGYELETNÉL

Egy BMW 530d xDrive típusú 
személygépkocsit adott át tavaly 
december 12-én a BMW Rack 
Autó ügyvezetője a budaörsi 
mentőállomás vezetőjének a 
Budaörs és Törökbálint körze-
tében való sürgősségi, ügyeleti 
ellátáshoz. Az azóta eltelt öt 
hónapban 643 esethez mentek ki 
vele az orvosi ügyelet munkatár-
sai, melynek során mintegy 6500 
kilométert tettek meg vele.

https://budaorsinaplo.hu/ 
ot-honapja-szolgal-a-rack-auto-altal-

biztositott-bmw-530d-xdrive-a-
budaorsi-orvosi-ugyeletnel/

VIVART KONCERTTEL 
ZÁRULT VASÁRNAP ESTE 
A BUDAÖRS FESZTIVÁL

A 25. Budaörs Fesztivál a 
pandémia előtti hagyomány 
szerint szombatra kiköltözött 
a Szabadság út lezárt szaka-
szára, ahol a nagy színpadon 
kívül felállították pavilonjaikat 
a budaörsi civil szervezetek, 
standjaikat pedig a kézművesek. 
A gyerekeknek szánt játéklehe-
tőség ismét betöltötték a terület 
jelentős részét. Május 15-én 
vasárnap este a Vivart Budaörsi 
Sinfonietta koncertje zárta a 
programsorozatot.
Szubjektív: bár az időjárás 
tagadhatatlanul goromba volt 
velünk, ezért két nagyon jónak 
ígérkező szabadtéri program el 
is maradt, összességében mégis 
nagyon jól sikerült ez az öt 
nap. Amit azért szeretnék itt, a 
hétvégét összefoglaló cikkünk 
elején leszögezni, mert amikor 
elkezdjük az eseményt hirdetni, 
folyamatosan olyan kommente-
ket kapunk, hogy „minek”, meg 
„tőlem az egész elmaradhat”, 
meg hogy mennyivel jobb a 
szomszédban a falunap stb. Kár 
rájuk szót vesztegetni – mondják 
az ismerőseim, viszont engem 
bosszant. Mert azt gondolom, 
hogy közpénzből (márpedig 
a programok ingyenessége az 
önkormányzat támogatásának 
köszönhető elsősorban, hiszen 
évről évre kevesebb a szponzor) 
színvonalas művészetet kell és 
lehet támogatni. És a Budaörs 
Fesztivál ilyen, beleértve még a 
„vásári” standokat is. S hogy a 
minőség ne vonzana tömegeket? 
Válaszoljon pár pillanatkép. 

https://budaorsinaplo.hu/ 
vivart-koncerttel-zarult-vasarnap-

este-a-budaors-fesztival/

BÉRBE ADANDÓ  
ÖNKORMÁNYZATI TELEK 

AZ ERDÉSZ UTCÁBAN

Budaörs Város Önkormány-
zata nyilvános pályázatot 
hirdet a a 8948/4 helyrajzi 
számú, természetben Buda-
örsön, az Erdész utcában 
található, 710 m2 területű 
önkormányzati tulajdonú 
ingatlan bérbeadás útján 
történő hasznosítására...

https://budaorsinaplo.hu/ 
berbe-adando-onkormanyzati-telek-

az-erdesz-utcaban/

SZOLIDARITÁS UKRAJNA 
MELLETT – KÖZÖSSÉGI 

PADFESTÉS A BRETZFELD 
UTCÁBAN

Farkas Benedek, a Momen-
tum Mozgalom tagja és a BFE 
budaörsi képviselője május 
9-én délutánra közösségi ak-
ciót szervezett, melynek ke-
retében lefestették a Bretzfeld 
utcai park három padját az 
ukrán, a magyar és az európai 
zászló színeire. Célja, hogy ne 
legyünk közömbösek az iránt, 
hogy Ukrajna milyen nehéz 
helyzetbe és több mint egy 
éve tartó háborúba került.

https://budaorsinaplo.hu/ 
szolidaritas-ukrajna-mellett-

kozossegi-padfestes-volt-tegnap-a-
bretzfeld-utcaban/

MI AZ ALKOHOLIZMUS? 
HOGYAN TALÁLHATUNK 

SEGÍTSÉGET?
Az alkoholizmus szóhoz ren-
geteg negatív érzés társul, de 
ez még nem lenne baj, ha nem 
lenne megbélyegző is. Az alko-
holhasználati zavarról azonban 
mindenkinek az jut az eszébe: ez 
valami, ami szégyenteljes, bűnös 
dolog. Ez saját hiba, normális 
emberrel ilyen nem történik 
meg. Pedig láthatnánk ennek a 
másik oldalát is.

https://budaorsinaplo.hu/ 
mi-az-alkoholizmus-hogyan-

talalhatunk-segitseget/

EGYEBEK KÖZÖTT ERRŐL IS OLVASHATNAK MÉG A budaorsinaplo.hu A TÖ R Ö K U G R ATÓ

 LEGENDÁJA
 ÁTKÖLTVE

A történet szerint az 1686-os 
Buda várának visszafoglalásáért 
folyó ostrom ideje alatt, egy török 
sereg Budaörs felől akarta áttörni 
az ostromlók gyűrűjét, hogy se-
gítsen a várban rekedt törökök-
nek. A keresztények szétverték a 
török csapatokat, vezérük Szol-
imán pasa fejvesztve menekült 
fel a hegyen, amikor is útját áll-
ta a hegy meredek szakadéka. A 
bátor és meglehetősen vakmerő 
pasa nem akart fogságba kerülni, 
megsarkantyúzta lovát, és hősi-
esen leugratott a mélybe. Innen 
ered a hegy fura neve, a Török-
ugrató. Ezt színezte ki meglepő-

en élénk fantáziájával Willie, aki 
New Yorkból származik és május 
végén érkezett egy napra város-
unkba. „Már néhány éve készít 
ekvideó sorozatot Magyarország-
ról. Mindenki azt mondta, hogy ki 
kell próbálnom Budaörsöt, tehát 
végre megtettem. Fantasztikus 
hely. Imádtam a hangulatot és a 
környezetet. Remélem, tetszeni 
fog a város bemutatása. Annyira 
inspirált, hogy még saját legen-
dát is alkottam a Törökugratóról. 
Mondjátok el, mit gondoltok. 
Nagyon szeretlek titeket és ha-
marosan visszatérek” - írta kis-
filmje elé, ami itt tekinthető meg: 
https://www.youtube.com/@
withwillie/community. És még 
ezt is hozzátette:  „Budapest ter-
mészetesen gyönyörű város, de 
ha valaki erre jár, és valami iz-
galmasabbat szeretne látni, mint 
a tipikus belvárosi cucc, az irány 
Budaörs szép kis külvárosa. Ősi 
történelemmel, rengeteg legen-
dával és egy nagyon egyedi hibrid 
német-magyar kulturális örök-
séggel rendelkezik.”

Polina szerette az 
életet, és az volt 

az álma, hogy 
saját oktatási köz-

pontot hoz létre.  
Cserniviban  

vesztette életét 
egy orosz  

támadásban.  
Mindössze  

20 éves volt. 

Daniil stoppal 
akarta körüljár-

ni Ukrajnát és 
dokumentum-

filmet készíteni, 
több hangszeren 

játszott, nyelveket 
tanult.  

2022. május 
 31-én orosz 
 rakétatáma-

dásban vesztette 
életét, 19 évesen. 

Hennadij,  
aki gyerek-

korától szerelte 
az autókat, mint 

az édesapja,  
egy orosz kato-
nák által kilőtt  

kocsiban  
halt meg,  

18 éves volt.

N ATÁ L I A:  „Én is lehettem volna a helyükben”

 Velük együtt 36 életvidám fiatal mosolyog ránk a képekről 
azon a kiállításon, ami május 20-án szombaton este nyílt 

meg és négy nap múlva be is zárt a BaBTérben (Templom tér 
12.) „Kiadatlan diplomák” címmel. A képek alatt néhány sor-
ban a céljaik, a reményeik, ami a szomszédos országban folyó 
háború miatt már nem valósulhat meg, és egy diploma, amit 
már soha nem vehetnek át. Mert megölték őket. „Én is lehettem 
volna a helyükben” – mondta a megnyitón beszédében Natália 
Shuliakova a bécsi CEU ukrán hallgatója. 

A kiállítást eddig 22 országban több mint 50 helyszínen, fő-
ként oktatási intézményekben mutatták be, de Magyarországon 
most először, és sajnos lehet, hogy ez volt az utolsó alkalom is, 

mert egyelőre nincs olyan helyszín, amelyik befogadná. Ame-
lyik ezzel nyíltan vállalná a határozott kiállást az orosz agresszió 
ellen. Pedig a borzalmakat muszáj megszemélyesíteni, mert így 
válnak felfoghatóvá és átélhetővé.



22 2023. JÚNIUS

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport



MEG-
FEJTÉS 1.

Bozont 

Röntgen



Hamu

Ittrium

Gyötre-
lem





Apu


Történet

Karos-
szék

MEG-
FEJTÉS 3.



Bálna-
vadász
fegyvere


Amper

Kékes
szín 

Kérdőszó

Üres víz!



Dehogy





Tüzel 

Táplál

Egész



MEG-
FEJTÉS 2.



Részben
adni! 



Pemzli



...-kód
(jelszó)

Lent lévő



Padsor
része



Némán
ráz!



Házikó



Centi



Felvonó



Kálium


Szár



Falap
végei! 







Gramm





Használ-
hatatlan

Csomóz



Előre-
nyom



Évszak 

Olasz
folyó






Zár


Maga

Biztat

Sugár

Nano- 

Aggaszt



Elektron 
Silány



Lárva 





Zorro jele







Tandori
Dezső

3,14

Betakarít

Hitetlen
(török)


Nahát



Ide


Hím juh





Észak

-tenger

Be
kü

ld
és

i h
at

ár
id

ő:
  2

02
3.

 jú
liu

s 7
-ig

Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 

Felelős szerkesztő: 
ELLER ER ZSÉ BET eller60erzsebet@gmail.com 

Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–cs. 10–16 órá ig, p. 10–14-ig  

Te le fon: 0630/6454-643 
E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com

Főmunkatárs: Borhegyi Éva
  Terjesztés: Portik Kócsi Róbert

Hirdetésszervező: Eller Mária
Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

A MÁJUSI MEGFEJTÉS: 

Hagyományos diós zserbó

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Szalai Gabriella, Kállai Sarolta,  

Kozma Orsolya,  

Takácsné Fehérvári Csilla



OPEL
HASZONJÁRMŰVEK 

www.opel.hu

Opel Fábián Budaörs 2040 Budaörs, Garibaldi utca 1. / Telefon: +36 23 802 822 / www.opelfabian.hu

A képen látható autók illusztrációk, melyek opcionális kiegészítőkkel is fel vannak szerelve. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Vivaro Cargo modellek 
üzemanyag fogyasztása 6,5-8,0 l/100 km, CO2-kibocsátása 171-210 g/km; az Opel Movano Cargo modellek üzemanyagfogyasztása 7,0-11,1 l/100 km, CO2-kibocsátása 188-292 g/km. 
A Kiterjesztett Jótállás időtartama az új járművekre vonatkozó alap gyártói 2 ill. 3 éves, korlátlan futásteljesítményre szóló gyártói jótálláson felül, annak végétől kezdődően a megren-
delt csomag szerinti további időtartamra, Vivaro esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 100 000 km, Movano esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 200 000 km futásteljesít-

mény eléréséig terjed ki (attól függően, hogy melyik következik be hamarabb), a megrendelt csomagban foglalt feltételek szerint. További részletek a weboldalon.


